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Introduction 

During the preparation of the Regional Bio-energy Action Plans every target region held a 
number of working group meetings with stakeholders in the region. This report summarises the 
findings of these working group meetings. All workshops were held between February 2011 and 
February 2012. An overview table is given below.  
 
Table 1: Overview of working group meetings in Bulgaria  

Bulgaria Target region – Sredna Gora 

Location Date Target group No. of participants 

Karlovo -  

 

25/01/2011 municipal 
administration, forest 
administration, 
Municipal Council 
representatives 

25 

Ihtiman 20.04.2011 Municipal 
administration, 
municipal, state forest 
administration 

9 

Hisarya 27/05/2011 Stakeholders  32 

Rogosh 30/05/2011 Ahira pellets producer 
 

4 

Plovdiv 13.06.2012 Municipal enterprise 
Parks and gardens 

5 

Plovdiv 24.06.2011 Forest Administration 3 

Plovdiv 30.06.2011 Municipal enterprise 
Parks and gardens 

6 

Plovdiv 19.07.2011 Forest administration 
Plovdiv  

3 
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Sredna Gora region 

 

Hisarya 

Brezovo 

Karlovo 

27-28.07.2011, LBC 
applicability, visit, 
BAT 

 

 

 

Stakeholders meeting  

Stakeholders meeting 

Meeting with deputy 
mayor 

32+17+5 = 54 

Haskovo  

 

13.10.2011 Erato with 
stakholders of 
Brezovo 

5 

Sredna Gora region 

 

25.10.2011 
Sustainability criteria 
visit to Sredna Gora 
Region. VTT 

National Forest 
Administration, 

Municipality of 
Hisarya  

5 

5 

Chiflik, Municipality of 
Troyan 

 

24.11.2011 Forest and biomass 
management seminar 
– Presentation of 
Biomass Logistic 
Center as a tool for 
fuel change 

35 

Municipality of 
Strelcha 

 

5.12.2011 Deputy-mayor 4 

Municipality of 
Hisarya 

 

6.12.2011 Mayor, Deputy-mayor 4 

Municipality of 
Panagurishte 

 

8.12.2011 

12.12.2011 

Mayor,  

Deputy-mayor 

6 

Municipality of 
Ihtiman 

 

14.12.2011 Mayor, deputy-mayor 3 
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Municipality of 
Brezovo 

10.01.2012 Mayor, deputy-mayor 6 

 

Table 2: Overview of working group meetings in the Czech Republic 

Czech 
Republic 

Target region – Slavi čín and Brumov -Bylnice  

Location Date Target group No. of participants 

Brumov-Bylnice 14/06/2011  Representatives from 9 
municipalities, district heating 
system (DHS) operators, 
journalist, biomass supplier and 
experts (EAZK, ENVIROS). 

20 

Zlin 12/08/2011  Representatives of 4 
municipalities, biomass supplier 
and EAZK. 

9 

Slavičín 06/09/2011  Representatives of municipalities, 
bio-energy producers, technology 
provider, DHS operators and 
experts (EAZK, ENVIROS). 

21 

Slavičín 14/09/2011  Representative of commercial 
organisations, forest 
owners/managers, logging 
companies and EAZK. 

18 

    

 

Table 3: Overview of working group meetings in France 

France Target region – Trièves 

Location Date Target group No. of participants 

Tenerrdis, 
Grenoble 

April 2011 SAT, forest communes  8 

SAT, Clelles 21st June 2011 Director of SAT, Mayors and 
delegates of Trièves’ municipalities 
and communities of communes. 

± 20 
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Saint 
Guillaume 

27th June 2011 Director, President and vice-
president of the community of 
communes of Monestier de 
Clermont, mayors and delegates 
from all 12 communities, Bettina 
Maeck (SAT, specially invited for the 
presentation of the project) 

± 20 

Clelles 1st July 2011  13 

Tenerrdis, 
Grenoble 

21st October 
2011 

Participants best practise visit 
Sweden 

5 

St Michel-
les-Portes 

25th November 
2011 

 8 

 

Table 4: Overview of working group meetings in Ireland 

Ireland Target region – County Westmeath 

Location Date Organisations No. of participants 

Mullingar Westmeath 11th January 2012 Western Development 
Commission 

2 

Mullingar Westmeath 3rd June 2011 Irish Bioenergy 
Association 

2 

Mullingar Westmeath 17th August 2011 Mullingar Chamber of 
Commerce 

2 

Mullingar Westmeath 17th August 2011 Mullingar Credit Union 2 

Tel Interview  17th August 2011 Bord Failte (Tourism) 2 

Tel Interview 18th August 2011 UCIT  2 

Tel Interview 18th August 2011 ISME 2 

Athlone Westmeath 19th August 2011 Athlone Chamber of 
Commerce 

2 

Athlone Westmeath 19th August 2011 Athlone Credit Union 2 

Mullingar Westmeath 30th August 2011 Irish Farmers Assoc 3 
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Mullingar Westmeath 2nd Sept 2011 Teagasc 3 

Portlaoise Offaly 

Presentation  

8th September 2011    Midlands Energy Agency 3 

Mullingar Westmeath 

Presentation  

16th September 
2011   

Midlands County 
Councils Energy 
Committee  / Midlands 
Energy Agency 

8 

Moate Westmeath 

Workshop 

15th October 2011   Regional and Local 
Stakeholders 

30 

Mullingar Westmeath 7th November 2011 WCD Energy Sub 
Committee 

5 

Mullingar Westmeath 

Survey 

08th November 2011   Biomass Supplier Survey 27 

Mullingar Westmeath 

Survey  

14th November 2011   Finance Sector - Bank 
Survey 

7 

Tullamore 
Westmeath 

Presentation 

13th February 2012    Midlands Regional 
Authority 

3 

 

Table 5: Overview of working group meetings in Latvia 

Latvia Target region – Limbaži and Salacgr īva 

Location Date Target group No. of participants 

Limbaži 19/04/2011 Stakeholders 4 

Limbaži 31/05/2011 Stakeholders 4 

Limbaži 21/06/2011 Stakeholders 3 

Limbaži Round table 
discussion, 
21/07/2011 

Local biomass 
suppliers and 
producers, district 
heating company, 

12 
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administrative sector 

Limbaži Project presentation 
in Limbaži city 
council, 21/07/2011 

Deputies of City 
Council 

17 

Limbaži Sustainability criteria 
visit, 22/08/2011 

Stakeholders 7 

Limbaži BTC applicability visit, 
6/09/2011 

 8 

Limbaži 26/03/2012 Stakeholders 6 

 

Salacgrīva 19/04/2011 Stakeholders 3 

Salacgrīva 31/05/2011 Stakeholders 3 

Salacgrīva 21/06/2011 Stakeholders 4 

Salacgrīva Project presentation 
in Salacgriva city 
council, 20/07/2011 

Deputies of City 
Council 

17 

Salacgrīva Sustainability criteria 
visit, 23/08/2011 

Stakeholders 5 
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1 Working group meetings in Bulgaria 

1.1 Introduction 
 
Between January and December, 2011, 18 working group meetings in municipality of Plovdiv 
and 6 other target municipalities in the region of Sredna Gora were held. Meetings included 16 
working group meetings, sustainability criteria evaluation visit by VTT, Biomass Trading Centre 
applicability visit by BAT, as well as BioRegions, biomass action plan presentations in local 
Municipal councils (not part in this report). Since the idea of development of a biomass trade 
centre was mainly discussed in accordance to Sredna Gora target region, meetings included a 
round table discussion and following biomass trade centre applicability visit.  
 
List of working meetings in Sredna Gora Region  
 

• 1st meeting (25/01/2011) – seminar Karlovo - municipal administration, forest 
administration, Municipal Council representatives  

• 2nd meeting (20.04.2011) – working meeting with Municipality  of Ihtiman   
• 3rd meeting (27/05/2011) –  workshop with municipalities in town of Hisarya 
• 4th meeting (30.05.2011) with Ahira pellets producer 
• 5th  meeting (13.06.2012)  Parks and gardens  
• 6th (24.06.2011) –  Forest Administration Plovdiv 
• 7th meeting (30.06.2011) Parks and gardens  
• 8th meeting  (19.07.2011) Forest administration Plovdiv  
• 9th meeting (27-28.07.2011) LBC applicability, visit, BAT 
• 10th  meeting (13.10.2011) Haskovo Erato with stakholders of Brezovo 
• 11th meeting (25.10.2011) – Sustainability criteria visit to Sredna Gora Region. VTT 
• 12th meeting (24.11.2011) Chiflik, Troyan  Forest and biomass management seminar – 

Presentation of Biomass Logistic Center 
• 13th meeting (5.12.2011) – Municipality of Strelcha 
• 14th meeting (6.12.2011) – Municipality of Hisarya 
• 15th and 16th meeting (8.12.2011) (12.12.2011) – Municipality of Panagurishte 
• 17th meeting (14.12.2011) – Municipality of Ihtiman 
• 18th meeting (10.01.2012)  -  Municipality of Brezovo 

 

1.2 Description of the working group meetings in Bu lgaria 
 
1st meeting (25/01/2011) – seminar in the city of Karl ovo with municipal administration, 
forest  administration, Municipal Council representatives  
The possibility for replacement of municipal boilers on oil and coal with biomass boilers within 
Sustainable energy plan was presented. Modernization in heating of households was discussed 
as a basis for reaching the 55% share of biomass of total energy consumption. 
As a result strong biomass component in SEAP of Municipality of Karlovo was developed. 
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2nd meeting (20.04.2011) – working meeting Municipalit y of Ihtiman  
The advantages of heat supply by district heating 3 MW biomass plan. Energy expenses were 
decreased 2.5 times in comparison with heating on oil. Replacement of municipal boilers on oil 
and coal with biomass boilers outside town of Ihtiman. were discussed. The Mayor believes that 
the biomass heating (eco-briquettes) for households is the only alternative in a poor municipality 
as that of Ihtiman. Energy targets within Sustainable energy plan were discussed within the 
biomass context.    
As a result strong biomass component in SEAP of Municiplaity of Ihtiman was  developed. 
 
 
3rd meeting (27/05/2011) – workshop with target munici palities and stakeholders in city  of 
Hisarya 
The workshop was organized after the best practise visit to Achental, Germany. Bulgarian 
delegation presented their main findings and reflections to the stakeholders. The visit inspired 
them to start discussing Germany`s experience in Sredna Gora Region. Representatives from 
Municipality of Hisarya, Karlovo and Brezovo participated. (program is attached) 
 
New forest legislation and expected regulations were presented by the Mr. Cenco Cenov as a 
foundation for mobilization of biomass for public buildings. The opportunities for local firms to 
apply for 30% of the forest resources in their territory were also discussed.  
 
4th meeting in Ahira pellet enterprise (30.05.2012) 
The meeting included a discussion about common actions for promotion of biofuels, including 
best practice visit in Bulgaria.  
 
5th meeting (13.06.2012)  with municipal company “Park s and gardens” 

Wood chips produced (cutting of trees in the city of Plovdiv) was the main discussion. Energy 
Agency of Plovdiv suggested development of common pilot project for wood chips supply to the 
Professional school of Electronics. The company was agreed to provide about 1500 m3 wood 
chips for a pilot school in Plovdiv. 
 
6th (24.06.2011) – Forest Administration Plovdiv 
The meeting was dedicated to the presentation of BioRegions project and discussion about 
possible mobilization of biomass - low sized wood and branches.  
Many meetings and discussions were held in Plovdiv in the period April- June within the 
discussions about updates of air quality plans. Biomass alternative was compared to others 
within the price and air pollution context (mainly PM – particulate matter). Pellets heating started 
to be looked as an instrument for both PM10, PM2.5, PM1.0 reduction as well as climate 
changes mitigation.  
 
7th meeting (30.06.2011) municipal company “Parks and gardens” 

Municipal enterprise Parks and garden”” defined prices for the chips produced form branches, 
leaves -  10,86 BGN/m3, as well as low sized firewood from acacia and poplar -  35.76 BGN/m3. 
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8th meeting  (19.07.2011) Forest administration Plovdi v  
Harvesting in the region from slope forests was discussed, the need for choosing the right 
practices, also in transportation. The biomass specific technologies is the main expectation 
from BioRegions project.   
 
9th meetings (27-28.07.2011) LBC applicability, visit,  BAT 
 
Table 6: Detailed plan of visits 

Date Meeting/Agenda  
25.07.2011 
Sofia 

Meeting in Ministry of Agriculture and Food, with Executive 
Forest Agency 

25.07.2011 
Starosel 

Discussion about mobilisation of biomass near Hisarya 

26.07.2011 
Hisarya 

Stakeholder meeting in Hisarya 

26.07.2012 
Brezovo 

Visit to municipality of Brezovo 

26.07.2012 
Svejen 

Visit to BTC near Brezovo 

27.07.2011 
Karlovo 
 

Visit to municipality of Karlovo 

 
During the BTC applicability visit to Sredna Gora region, the forest near town of Starosel was 
visited. A comprehensive discussion was held about timber technology for production of 
biomass from low sized branches needed. The representatives of Regional Forest 
administration stated that they need technology in order to introduce new biomass utilisation 
rules to the timber companies.  The other main barrier for wider mobilization of biomass 
discussed was limited access to the forest due to the lack of forest roads.  
 
Second day of the visit was dedicated to the stakeholder meeting in Hisrya. Municipality of 
Hisarya is slightly interested in development of new bioenergy structures and 
logistics/information exchange centre that would serve as a buffer demand and supply. 
Municipal buildings are seeing as a pioneering demonstration of modern biofuels application. 
 
The owner of the hotel “Albena” intends to exchange the currently used coal boiler for a wood 
chips or pellet boiler. 

 
A Biomass Trade Center has been created in Brezovo after the stakeholder meeting in 
November 2010. It is owned by three individuals. The Centre produced and sold wood chips 
to a greenhouse in the region (28km distance) which consumes 200 tons per year (with 20% 
moisture) in winter. In summer no production and no sale takes place so far. 
The main questions were where to sell fuels (chips or pellets, especially in summer). The 
extension strategy envisions the installation of a pelletizing machine to produce pellets either 
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for energy purposes or for horse litter. The lack of financing and strong will of municipalities to 
provide municipal buildings as pilots is seen as main barriers. 
 
The municipality of Brezovo plans to exchange the old Diesel boiler in the municipal 
kindergarten for a new chips boiler of 2 * 400 kW. The current boiler needs 22t/a of oil, which 
should correspond to 250-300 space meters of chips per year. The idea is to install a larger 
boiler which could supply both the kindergarten and the nearby town hall (and even other 
municipal buildings). The municipal forest (2,200 ha, resulting in 4,000 solid cubic meters per 
year of available biomass) could decisively foster this project. 

 
In Karlovo,  the plan of the deputy-mayor Georgi Karamchev to exchange the oil boilers of four 
kindergartens for pellets boilers was rejected by the municipal council (reason unclear) was 
discussed.  Now it is planned to perform the exchange in another kindergarten in the town of 
Kalofer  , where the investment sum is low enough and not require a council consensus. 

 

ESCO schemes as a tool for financing were discussed as well.  A leasing system was identified 
where the municipality pays a monthly interest and depreciation rate as well as the needed 
MWh (thus, including the pellets fuel).  The boiler would be handed over to the city after a 
contract running time of 4.5 years.  

 
The visit showed and confirmed the progress in commitment of several individuals and 
municipality, company representatives could foster the usage of bioenergy in the Sredna Gora 
region according to the biomass action plan. The acquisition of further national and international 
funding programs could certainly support this. The financial obstacles against the establishment 
of a BTC could be overcome either by such a funding program, a small-scale start and 
investment on demand or the usage of existing infrastructure.  
 
10th  meeting (13.10.2011) Haskovo Erato with stakeholder s of Brezovo 
EAP organized a study visit of stakeholders of Brezovo  to Erato Company. The facility for chips 
and pellets production was visited. Many questions related to the production and possible 
contracts for calibrated dry chips supplying were discussed.    
 
11th meeting (25.10.2011) – Sustainability criteria vis it. VTT 
Working meeting with the representatives of Executive Forest Agency was organized in Sofia. All 
discussions and analyses part of the Sustainability Criteria Visit. Forest certification, biofuels quality 
testing, energy consumption, households firewood consumption. 
 
Working meeting with EAP and municipal representatives were held during the visit of the region. 
visit 
 

Use of firewood is largely inefficient in the region. Wood is burnt in out-dated stoves, which 
generates high amounts of near emissions in the region. According to the action plan 
calculations, 70% of the total energy consumption for heating could be covered with the 
current logging residues but the markets and logistics are missing. Hot water is generally 
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heated with electricity throughout the Target Region. 
The primary option in the BioRegions Action Plan is to involve municipal authorities in 
promoting solid biofuel use in public buildings and investing in boiler renovations. This would 
require new markets for biomass supply, and harvesting company involvement is highly 
essential as well.  
 
As local potential of wood residues potential is evident, a change towards more 
independent, cost- efficient and altogether more sustainable energy use is achievable. This 
would require awareness rising among and motivating of the regional authorities and the 
public, to induce a common interest in local bioenergy for heating. Social sustainability would 
benefit from the local biomass supply and use. Municipalities would be able to reduce the 
heating cost of public buildings, while the spent money would stay in the area in the long 
run. Political and public attitudes need to b e  changed. Private households do not have 
confidence in district heating systems. Heat entrepreneurs and enterprises could serve as 
common interest organizations. Municipality centres would be highly suitable targets for 
biomass piloting. 
 
Intensifying local use of biomass for energy would likely generate more local wood fuel supply 
business. This would lead to a more forestry dependent economy in the region. In preparation 
for this, the current forestry management plans should be assessed, including the 
foreseeable availability of forest resources. Promoting the forest certification is an important 
step towards sustainable forest management in general. 
 
Biomass trading centres might have a good publicity value for municipalities. A trading centre 
could also introduce  good  practices  in  firewood  manufacturing  and  storing  (for  example  
split  and  stacked  for drying) and good firing habits for the public. As the Action Plan for the 
Target Region includes fuel switching from oil and coal to wood chips made of forestry 
residues, the risk level for negative effects on the environment, economy and the society is 
low. 
 
The supply chains for the wood chips need to be established to fulfill the targets of the Action 
Plan.  
 
12th meeting (24.11.2011) Chiflik, Troyan Forest and bi omass management seminar  –  
EAP’s representative, stakeholders from Hisarya and Brezovo participated in the two days 
seminar organized by the Association of Municipalities- forest owners, together with the Ministry 
of Agriculture. Local forest management administrations and other stakeholders participated. 
Mr.  Vladimir Valkov presented the concept of Biomass Logistic Center as well as energy 
studies on municipal buildings.  The presentation inspired many discussions. The very important 
result was the request for support for establishment of Biomass Logistic Center in the 
municipality of Harmanly. In March 2012 the Municipal Council voted for establishment of 100% 
municipal enterprise for production of chips and pellets to meet the needs of municipal 
buildings. This is really shining example result from BioRegions projects 
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13th meeting (5.12.2011) – Municipality of Strelcha  
Working meeting with the new Mayor and deputy-mayor (after local elections in the end of 
October, 2011) BioRegions project was presented. The municipality confirmed its interest in the 
work related to the substitutions of oil boilers with biomass boilers.  
 
14th meeting (6.12.2011) – Municipality of Hisarya 
Working meeting with the new Mayor and deputy-mayor (after local elections in the end of 
October, 2011). BioRegions project was presented. Different options (biomass DHP, biomass 
CHP, individual biomass boilers). The Mayor prefers individual heating of municipal buildings 
because of historical layers of the city.  
 
EAP and the Mayors agreed EAP to deposit a written document (Registered letter 26-00-
634/12.12.2011)– proposal consisting of energy study of 8 buildings with different heating 
scenarios, the concept of Biomass Logistic Center, as well as some suggestions about site 
selection.  
 
Later Action Plan seminar with Municipal Council as part of public consultation process was also 
planned for 21.02.2012. 
 
15th and 16 th meetings (8.12.2011) (12.12.2011) – Municipality o f Panagurishte 
Working meeting with the new Mayor and deputy-mayor (after local elections in the end of 
October, 2011)  
 
BioRegions project was presented as well as some energy studies on municipal buildings. 
Unfortunately two schools renovation projects were sent by previous mayor as applications to 
structural funds   Different options (biomass DHP, biomass CHP, individual biomass boilers). 
The Mayor expressed his strong interest in establishment of Biomass Logistics Center with 
participation of Municipality and Asarel Medet Company.  
EAP and the Mayors agreed EAP to deposit a written document about Biomass Logistic center 
concept. 
 
The second meeting was with some stakeholders interested in establishment of BLC. Some 
sites were visited. One of the local factories was interested in applying biomass installation for 
production purposes. They will contact a company to establish the installation. 
 
 
17th meeting (14.12.2011) – Municipality of Ihtiman 
Working meeting with the new Mayor and deputy-mayor (after local elections in the end of 
October, 2011).  
BioRegion project was presented. The Mayor expressed his preferences to the gas supply. EAP 
declared that biomass district heating plan (DHP) is a good practice and should be supported 
without contradictions to the options that are more expensive and with higher carbon value. 
 
During the next meeting with the owner of the DHP, there was strong interest in its extension 
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with CHP.  
 
 
18th meeting (10.01.2012)  -  Municipality of Brezovo 
Working meeting with the new Mayor and deputy-mayor (after local elections in the end of 
October, 2011). BioRegions project was presented and discussed within the context of 
municipal buildings energy consumption. The Mayor requested EAP to analyse 4 buildings that 
are heated on oil. He proposed a common discussion with the members of the Municipal 
Council. As result the analyses were made and sent with registered letter to the municipality. 
Also Action Plan seminar with Municipal Council as part of public consultation process was also 
planned for 18.02.2012. 
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2 Working group meetings in the Czech Republic  

2.1 Introduction 
 

Within the WP 3.2 of the BioRegions project four workshops were organised and implemented 
in the Slavičín and Brumov-Bylnice target region between June 2011 and November 2011. This 
document presents the reports from these four workshops, while an organisational overview is 
given in the table below: 

Table 7: Overview of workshops in the target region 

Location of the 1
st

 workshop The boardroom of the Brumov-Bylnice municipality 

Time scheduling  14/06/2011 (10:00 am - 1:00 pm) 

Participants 
Representatives from 9 municipalities, district heating system (DHS) operators, 

journalist, biomass supplier and experts (EAZK, ENVIROS). 

N° of participants 20 

Location of the 2
nd

 workshop EAZK office in Zlin 

Time scheduling  12/08/2011 (9:30 am -11:30 am) 

Participants Representatives of 4 municipalities, biomass supplier and EAZK.  

N° of participants 9 

Location of the 3
rd

 workshop Slavičín 

Time scheduling  06/09/2011 (10:00 am – 1:30 pm) 

Participants 
Representatives of municipalities, bio-energy producers, technology provider, 

DHS operators and experts (EAZK, ENVIROS).  

N° of participants 21 

Location of the 4
th

 workshop Forest side nearby Slavičín 

Time scheduling  14/09/2011 (9:00 am – 3:00 pm) 

Participants 
Representative of commercial organisations, forest owners/managers, logging 

companies and EAZK. 

N° of participants 18 
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2.2 Description of the working group meetings in th e Czech Republic 
 

Participants of the 1st workshop  (Jun 2011) represented all key-stakeholders important for 
creation and successful implementation of the Biomass Action Plan (BAP) in the target region. 
Firstly, Mrs. Miroslava Knotková (director of the EAZK) introduced participants with the idea and 
objectives of the Bioregions project and with best practices and project’s activities applicable 
under local conditions. Furthermore, the experiences gained during the best practice visit in 
Achental, Germany, were presented with the emphasis on cooperation between private and 
municipal sector. In the second part of the workshop, Mr. Michael ten Donkelaar (ENVIROS) 
described final structure of the BAP including the SWOT analysis of the target region and 
outlined the further procedure for elaboration and implementation of the BAP. Afterwards, Mrs. 
Knotková presented the groundwork for local biomass supply chain analysis, feasibility study of 
Biomass trade centre (BTC) and invited key-stakeholders to actively participate on the 
movement of BAP creation and adoption. Then, Mr. Radek Sedlačík (EAZK) added presentation 
about potential of short rotation coppice (SRC) growing in the target region. Finally, there was 
an open discussion about all presented topics. The conclusions of the workshop were following: 

- Participants supported the idea of BTC and EAZK would elaborate, with the assistance 
of the stakeholders, the feasibility study of BTC establishing in the target region. 

- Delegates of the municipalities suggested to carry out a questionnaire survey targeting 
on households (without DHS connection) to find out their fuel consumption for space heating, 
kind (age) of their boilers and their potential demand for BTC services. The survey would be 
made by EAZK with active assistance of municipalities.  

- Municipalities proposed several measures to support creation of Bioregion namely: 
Brumov-Bylnice municipality offered capacity of its utility company to build up the BTC and 
expressed their interest in SRC utilisation; Slavičín municipality outlined the possibility of 
transferring free finance sources from their building renovation fund to support installation of 
new biomass boilers in households. Furthermore, Kloboucká lesní ltd., the biggest local forestry 
company and saw mill owner, express its support to the Bioregions project. 

- EAZK started work on the survey preparation, the feasibility study of BTC establishing 
and BAP elaboration. 

The 2nd workshop  (Aug 2011) was focused on the town of Brumov-Bylnice and its nearest 
vicinity. Preliminary results of the survey indicated, that the target region should be divided into 
two areas (two towns and their vicinage) and more promising area for BTC establishing is the 
town of Brumov-Bylnice. The conclusions of the workshop were following: 

- Kloboucká lesní ltd. and Brumov-Bylnice municipality offered totally four localities 
suitable for BTC building and specified their available capacities.  
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- Delegates of the municipalities and the forestry company added their comments to a 
draft version of the feasibility study of BTC establishing and provided information for elaboration 
of BAP. 

- Brumov-Bylnice municipality informed EAZK about its negotiations with local farmers 
who manage the parcels suitable for SRC planting. Kloboucká lesní ltd. added information about 
its tree nursery producing seedlings for SRC plantation.     

The 3rd workshop  (Sep 2011) was set up for stakeholders from the whole target region, 
moreover, a delegate of the neighbouring town of Valašské Klobouky and director of its space 
heating provider participated on the workshop. Mrs. Knotková (EAZK) introduced participants 
with the results of the summer surveys, the feasibility study of BTC establishing and with the 
first draft version of BAP. Mr. Michael ten Donkelaar (ENVIROS) contributed with information 
about sustainability criterions of biofuels and their implementation into BAP. The conclusions of 
the workshop were following: 

- Representatives of the municipalities obtained results of the surveys from their villages 
(town) and some of them, including delegate of Valašské Klobouky, delivered additional fulfilled 
questionnaires. 

- Mr. Petr Straňák, co-owner of Kloboucká lesní ltd., confirmed the company’s 
concernment to participate on the Bioregions project (BTC partner, biomass 
producer/consumer, SRC growing) and present their experiences with biomass production in 
the target region. 

- The towns of Slavičín and Brumov-Bylnice express their support to build up BTC on their 
properties.  

- DHS operators presented their experiences with biofuels (wood chips) and their 
requirements on designed BTC (price and quality of biofuels).  

The aim of the 4th workshop  (Sep 2011) was to promote environmental-friendly forest 
harvesting technologies. The workshop was arranged on the occasion of promotion action for 
forest owners and forestry management companies organised by Kloboucká lesní ltd. and its 
partners. The professionals from forestry area were introduced with the Bioregions project 
(objectives, target region, sustainability criterions) and some of them added their comments to 
the applicability of the project. The feedback from forestry managers and forest owners would 
be comprehended into elaborated Biomass Action Plan. Mr. Straňák (Kloboucká lesní ltd.) 
presented practical experiences with environmental-friendly harvesting and processing of 
harvest residues to wood chip directly on the logging site. The modern technologies for 
harvesting and biomass processing were performed by personnel of the Kloboucká lesní ltd. 
during the promotion action.  

 



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

20 
 

3 Working group meetings in France 
 

3.1 Description of the working group meetings in Fr ance 

The working group meetings took place between April and November 2011.  

April 2011: location: Tenerrdis, Grenoble 

Topic: Meeting with reference group for feedback for best practice visit Achental and visions for 

our territory. 

Attendants:  

Brigitte Locatelli (director SAT), Thibaud Bécourt (SAT), Robert Cuchet (referent politic SAT), 

Laurent Descroix (ONF, national forest office - Tenerrdis (R&D department for harvesting), 
Thierry Chataing (CEA – Tenerrdis, scientific institute, biomass expert), Christophe Chauvin 

(Cemagref – Tenerrdis), Remy Lecomte (ONF, officer for Trièves’ public forest), Bettina Maeck 

(SAT) 

Excused: 

Frédéric Aubert (mayor of Tréminis, a traditional forest commune). 

Results: 

The feedback of the best practice visit Achental was very positive. It gave us many ideas and 

visions for the action plan which were positively identified on this meeting: 

• changing the actual forest management into a management which guarantees much 

more the wood valorization (using branches or wood of minor value for bioenergy). 

• Several ideas for upgrading the management of the biomass trading centre of St. 

Michel-les-Portes concerning: duration and efficiency of woodchips drying, upgrading the 
efficiency of the 2,5 MW woodchips boiler 

• Upgrading the accession to the forest by constructing more forest tracks and to install 

harvesting by cable crane. 

21st June 2011 location: SAT, Clelles 

Topic: syndicate council meeting, presentation of best practice visit Achental and of the ideas 

for the BioRegions action plan 
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Attendant: President, Vice-president and director of SAT, Thibaud Bécourt (SAT), Christophe 
Chauvin (Tenerrdis – Cemagref), mayors and delegates of Trièves’ municipalities and 

communities of communes. 

Results:  

Mr Chauvin, one of the stakeholders who came with us to the best practice visit, presented the 

lessons learnt from best practice visit. Successful meeting where mayors and delegates got 
aware about the usefulness of the project and of the best practice visits. 

 

27th June 2011 location : Saint Guillaume 

Topic : council meeting of one of the 3 community of communes of Trièves : the community of 
Monestier de Clermont, the most densely populated community of Trièves (4000 habitants from 

9500) ; presentation of the BioRegions project. 

Attendants: Director, President and vice-president of the community of communes of Monestier 

de Clermont, mayors and delegates from all 12 communities, Bettina Maeck (SAT, specially 

invited for the presentation of the project) 

Results: 

Very positive reception of the project and the best practice visit presentations and of the ideas 

and visions for the territory after the best practice visit. Awareness raised about the importance 

of this project and fruitful exchange of ideas between all attendants. 

 

1st July 2011 location : Clelles 

Topic : Meeting of the BioRegions steering committee : Balance of the forest charta ; Results 
from best practice visit Achental ; Working-debate : First steps towards the action plan  

  Attendants : Jean Paul Mauberret (President SAT & commune of Mens), Robert Cuchet 

(SAT & commune of Monestier du P.), Fréderic Aubert (SAT & commune of Tréminis), Thibaud 
Bécourt (SAT), Bettina Maeck (BioRegions for SAT), Helene Foglar (FRAPNA), Jessica Masson 

(URACOFRA), Rémy Lecomte (ONF), Emmanuel Bonaimé (independant manager), Julien 
Lecornué (CRPF), Jean Bernard Bellier (commune of  St Michel Les P.), Jean Yves Lemenez 
(Dauphiné Libéré), Florin Malafosse (LEADER),  
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Excused : Denis Pellissier (PNRV), Sollenne Halloin (Le Percy), Jean Bernard (Bois des Alpes), 
M. Perez (Cordéac), Guy Charron (CG38), Olivier Chirpaz (Cofor38), Marie Claire Brizion 

(Clelles) 

Results : 

A)  the main challenges for the territory : 

• Employment and the quality of rural development.  

• The “co-existence” of several utilizations of the forest (like tourism, hunting, 
management, etc). 

• The use of wood as a natural resource (especially in bioenergy). 

• The cooperation of forest owners to reconstruct the forest and decrease the number of 
parcels. 

• The creation of solid forest accessions for harvesting. 

• The mobilization of the whole bioenergy supply chain including the management of the 
trading centre. 

• The management of the landscape and the environment. 

• The creation of partner networking, cooperation-platforms, exchanges of know-how. 

B) strategic points for the territory 

1) Rationalization of the forest management and forests exploitations  

2) Consolidation and innovation of the wood-sector 

3) Diversification and expansion in direction to other sectors than the wood-sector 

4) Product development with high environmental quality, in line to the landscape, forest and 
sustainable tourism 

5) Management of sensible and natural areas 

 

21st October 2011, location : Grenoble, Tenerrdis 

Topic : working meeting for Trièves’ action plan and lessons learned best practice Sweden 
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Attendant : Robert Cuchet (SAT), Laurent Descroix (ONF – Tenerrdis), Thierry Chataing (CEA – 
Tenerrdis), Guillaume Boissonet (CEA – Tenerrdis), Bettina Maeck (SAT) 

Excused : Didier Joud (Coforet), M Bellier (St Michel les P, BTC), Hélène Foglar (FRAPNA), 

Guy Charron (General Council Isère), Frédéric Aubert (mayor, Tréminis) 

Results : Feedback Sweden with several ideas for the territory. Examples: 

• High quality woodchips and pellets 

• Small scale bioenergy boilers with small district heating systems 

• Pellets production with agricultural residues 

 

Feedback VTT’s expert visit in Trièves (18th Octobe r 2011). 

Action Plan: 

• Analyse of Oreges study (OREGES 2007) about GHG-emissions and the share of 
bioenergy in Trièves’ whole energy consumption. 

• Analyse of the supply plan of southern Isère (PAT= plan d’approvisionnement du 

territoire). 

• Analyse and calculation of wood potential.  

• Identification of the relationship between forest road construction and wood volume 

harvested. 

 

25th November 2011, location: Municipality of St Mi chel-les-Portes 

Topic : Biomass trading centre - Meeting for stakeholder connection and cooperation  

Attendants: J.B. Bellier (mayor St Michel les P, project director of BTC), G. Boissonnet (CEA-
Tenerrdis), R. Lecomte (ONF), L. Descroix (ONF-Tenerrdis), D. Dumas (St Michel les P), D. 

Battaglia (CET), R. Cuchet (SAT), B. Maeck (SAT) 

Excused: Thierry Chataing (CEA-Tenerrdis) 

Results: One target of this meeting was to connect the steering committee of the Biomass 

trading centre (BTC) with the steering committee BioRegions. 
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Problems (communication and marketing, …), solutions and actions (R&D platform) for the 
biomass trading centre were discussed and found. 

 

 

The biomass trading centre in Trièves 

 

 

BAT best practise visit on the biomass trading centre applicability 
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4 Working group meetings in Ireland 
 

4.1 Introduction 

The consultation process in Ireland was developed in a number of stages. Firstly, while the first 
workshop with over 100 in attendance had initiated a strong network of stakeholders, it was felt 

that a number of important sectors and stakeholders were not represented, namely finance, 

tourism, and general business sectors. As such the consultation process attempted to seek and 
engage additional stakeholders, while developing input from existing stakeholders into the 

project and action plan. This process was followed by a second / additional workshop held of 

the morning of Thursday 13th October with thirty delegates in attendance including additional 

contacts and stakeholders. The consultation process was continued via distribution of the draft 
action plan to all key stakeholders and hosting of a formal consultation meeting on the 17th April 

2012, including distribution of a formal feedback form. 

4.2 Description of the working group meetings in Ir eland 
 
3rd June 2011  Irish Bioenergy Association - Meetin g 
Patrick Daly met with Noel Gavigan of the Irish Bioenergy Association in Mullingar. The purpose 
of the meeting was to update IrBEA on the Bioregions project and Action Plan and to explore 
overlaps with an IEE project that the IrBEA are partners in, BTC II . 
PD reviewed the Bioregions actions and outline of Action Plan. Information on key contacts and 
stakeholders was shared.. The key work packages of BTC II was reviewed and a number of 
areas of possible co-ordination were identified. It was agreed that the studies into BTC potential 
under both projects would present an excellent opportunity for collaboration 
 
17th August 2011   Mullingar Chamber of Commerce - Meeting 
Patrick Daly met with Leah Nestor of the Mullingar Chamber of commerce and discussed 
potential engagement and support / actions from the Chamber into the Bioregions project and 
Action Plan. It was agreed that the chamber was an important conduit into the business sector 
in the region and co-operation should be pursued. 
 
17th August 2011   Mullingar Credit Union - Meeting  
Patrick Daly met with Tom Allen of Mullingar Credit Union and discussed potential engagement 
and support / actions into the Bioregions project. Limited scope for offering specialised loan 
rates to green or bioenergy sector.  
 
17th August 2011   Bord Failte - Tel Interview 
Patrick Daly held a Telephone interview with Paddy Matthews of Bord Failte in relation to 
engagement of tourism sector and hotels in particular into bioenergy project. PM identified 
Green Hospitality Programme as potential partner and information conduit. Key contacts 
Maurice Bergin of HSC and Kieran Philips of EPA. 
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18th August 2011    UCIT  - Tel Interview 
Patrick Daly held a Telephone interview with Donal from UCIT re potential lending into 
bioenergy / community projects in Ireland. Unfortunately it was confirmed that they were not 
lending in the republic at present. 
 
18th August 2011   ISME  - Tel Interview 
Patrick Daly held a Telephone interview with Liz Donnell from ISME (Irish Small and Medium 
Enterprises) re potential engagement into projects. Discussion centred around information and 
workshops and ISME agreed in principle that they could co-host information sessions / 
workshops with members, distribute information among network etc. 
 
19th August 2011   Athlone Chamber of Commerce - Me eting 
Patrick Daly met with Siobhan Bigley CEO of Athlone Chamber of Commerce and discussed 
potential engagement and support / actions into the Bioregions project. It was agreed that the 
chamber was an important conduit into the business sector in the region and co-operation 
should be pursued 
 
19th August 2011   Athlone Credit Union - Meeting 
Patrick Daly met with Catherine Egan of Athlone Credit Union and discussed potential 
engagement and support / actions into the Bioregions project. CE outlined the individual CU’s 
had different missions and loan basis. Potential for special rate to support bioenergy / biomass 
sector possible. Suggest approach made to Regional and National organsiations. 
 
30th August 2011 Irish Farmers Association – Meetin g 
Patrick Daly met with Geraldine O Sullivan of the Irish Farmers Association and discussed 
issues of concern to farming sector in relation to bioenergy and potential engagement and 
support for the Bioregions project. Potential areas of co-operation and support that were 
discussed were supporting farm/forestry growers group, promoting willow SRC husbandry, and 
using the IFA network for information distribution. 
 
2nd Sept 2011  Teagasc - Meeting 
Patrick Daly met with Liam Kelly and Barry Caslin from Teagasc (Irish agricultural and food 
development agency). LK gave an overview of the Westmeath forestry resource, harvest and 
timber sector. BC gave an overview of SRC and potential bioenergy projects in the region. Key 
areas of support discussed were promotion and development of the private forestry 
management, notably the thinning of existing plantations and training and information in relation 
to SRC. 
 
8th September 2011   Midlands Energy Agency – Prese ntation / Meeting 
Patrick Daly met with Mark McCaulay and Lisa Parkinson of Laois County Council / Midlands 
Energy Agency. PD presented and overviewed the Bioregions project and action planning. MEA 
overviewed their role (focused on achieving energy cost savings in county councils). Potential 
support and co-operation was discussed. 
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16th September 2011  Midlands County Councils Energ y Committee  / Midlands Energy 
Agency – Presentation / Meeting 
Patrick Daly met and presented on the bioregions project to the energy managers of the various 
midlands county councils and members of the MEA. Potential engagement and support / 
actions into the Bioregions project was discussed. 
 
15th October 2011 Bioregions Workshop No 2  Moate 
A second public workshop was hosted in Moate, in the centre of the county in October and 
included presentations and feedback on the BIOREGIONS project, and report on the best 
practice study trips by Patrick Daly, an overview of Anaerobic Digestion in Ireland by Noel 
Gavigan of the Irish Bioenergy Association, an overview and update on the Biomass Co-firing 
project at the Bord na Mona Edenderry Power Plant by  Charles Shier from Bord na Mona, and 
an introduction to the Bavarian Bioenergy Region of Achantal and an overview of the concept 
and critical function of Biomass Trading and Logistical Centres as key facilities in a regional 
biomass market by Bernhard Schauberger of the ‘Biomassehof Achental’ Biomass Trading 
Centre. The public workshop was followed by a closed meeting with the reference group to 
discuss in detail the potential of BTC and the overall action. 
 

 
 
Bioregions workshop in Moate - I 
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Bioregions workshop in Moate - II 
 
7th November 2011 WCD Energy Sub Committee  - Meeti ng 
Following mentor visit and second bioregions workshop a meeting of WCD energy 
subcommittee was held to review the project and discuss issues arising from the workshop. 
Key issues discussed were the concept of a biomass trading and logistic centre, supporting the 
emerging forestry growers group, potential anaerobic digestion studies, REFIT and use of land 
fill gas. 
 
08th November 2011   Biomass Supplier Survey. 
A survey was undertaken of the various biomass suppliers to attempt to gain some 
understanding of the local supply chain and resource sources. 27 suppliers were sent a survey 
with follow up contact, which indicated that a number of suppliers were actively supplying 
biomass into the county, principally pellets and that in general the material was not produced in 
the  county or reigon. 
 
14th November 2011   Finance Sector - Bank Survey. 
A survey of the local banks was undertaken to determine if banks had any policies in relation to 
financing RE projects and possible support for the project. The survey indicated no available 
green loans etc. 
 
11th Jan 2012   Western Development Commission - Me eting 
Patrick Daly met with Bernadette Phelen of the Western Development Commission – to liaise 
and co-ordinate on projects and action planning. WCD are leading an EU funded project called 
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RASLES, which has a significant focus on development of the wood energy sector in the region 
and has strong overlaps with Bioregions. 
 
13th February 2012   Midlands Regional Authority – Presentation / Meeting 
Patrick Daly met with Paula Kenny and Michael Daly (CEO) of the Midlands Regional Authority 
to present and overviewed the Bioregions project and action planning. MRA were very 
supportive of the project and referenced the Regional Planning Guidelines and that could co-
ordinate and support via the local authorities and the MEA. 
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5 Working group meetings in Latvia  

5.1 Introduction 
During April, 2011 – March, 2012 in total 12 working group meetings in two target regions in 
Latvia were organized. Seven meetings were held in Limbaži target region and five in 
Salacgrīva target region. This included regular working group meetings, sustainability criteria 
evaluation visits by project experts and BioRegions project presentations in local city councils. 
Since the idea of development of a biomass trade centre was mainly discussed in accordance 
to Limbaži target region, meetings in this region included an extra round table discussion and 
following biomass trade centre applicability visit. List of meetings in both target regions in Latvia 
can be found in Table 8 below. 

Table 8: Overview of meetings in the target regions 

No. Meeting  Date Participants  
1 1st meeting in Limbaži target region 19/04/2011 IDz, ĢI, GR, MK 
2 1st meeting in Salacgrīva target region 19/04/2011 IDz, GK, JZ 
3 2nd meeting in Limbaži target region 31/05/2011 IDz, ĢI, AB 
4 2nd meeting in Salacgrīva target region 31/05/2011 IDz, AB, GK, JZ 
5 3rd meeting in Limbaži target region 21/06/2011 IDz, ĢI, AB 
6 3rd meeting in Salacgrīva target region 21/06/2011 IDz, AB, GK, JZ 
7 Round table discussion with interested parties 

and BioRegions project presentation in Limbaži 
city council 

20/07/2011 IDz, DB, AB, ĢI, ABl, 
participants of  the round 
table discussion,   
deputies of city council 

8 BioRegions project presentation in Salacgrīva 
city council 

21/07/2011 IDz, AB, deputies of city 
council 

9 Sustainability criteria visit in Limbaži target 
region 

22/08/2011 IDz, AB, ĢI, EA, LK, VK, 
MK 

10 Sustainability criteria visit in Salacgrīva target 
region 

23/08/2011 IDz, AB, GK, EA, LK, 

11 BTC applicability visit in Limbaži region 6/09/2011 IDz, AB, BS, VM, RR, MK, 
VK  

12 7th meeting in Limbaži target region 26/03/2012 IDz, AB, ĢI, GR, ABl, DZ 
 
Abbreviations: 
 
IDz –  Ilze Dzene, Ekodoma Ltd. project manager 
AB –  Aiga Barisa, Ekodoma Ltd.project assistant 
DB –  Dagnija Blumberga, external expert 
ĢI –  Ģirts Ieleja, head of the Development division, Limbaži local municipality 
GR –  Gints Rožkalns, first vice-chair of Limbaži municipality 
ABl –  Agris Blumers, executive director of Limbaži municipality 
DZ – Didzis Zemmers, head of the Division of municipality property management 
GK –  Guntis Kārkliņš, chief architect of Salacgrīva municipality 
JZ –  Juris Zālītis, head of the Salacgrīva Tourism information centre 
VM –  Valters Mardoks, technical manager of Limbaži district heating company 
MK –  Mārcis Krūzenbergs, director of Bumpo, Ltd 
VK –  Viesturs Krūzenbergs, owner of Bumpo, Ltd. 
RR –  Ritvars Ramis, member of the board of Rolek-A Ltd. 
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EA –  Eija Alakangas, VTT (Finland) 
LK –  Lauri Kujanpa, VTT (Finland) 
BS –  Bernhard Schauberger, Biomassehof Achental (Germany) 
 

5.2 Description of the working group meetings in Li mbaži region 
 
1st meeting (19/04/2011) 
The first working group meeting was organized right after the best practise visit to Achental. 
Limbaži delegation expressed its satisfaction with the visit and told they have started to think 
about the possibilities of adopting Germany`s experience in Limbaži region. Municipality is 
thinking about an idea of developing an energy consultation centre that would provide free of 
charge consultations to public in field of energy efficiency and renewable energy. It was 
discussed that the idea of a regional biomass logistics centre could be integrated in activities of 
the regional energy consultation centre. This way municipality would take the lead action 
initiating development of biomass logistic centre (BLC) in Limbaži region.  
Another topic discussed during the meeting was that Limbaži district heating company 
(municipality owned) could take part in fuel supply by collecting and chipping biomass growing 
along municipalities’ roads. The idea will be further developed in next meetings.  
In the end of discussion table of contents of the first version of biomass action plan was 
discussed and responsibilities were shared. 
 
2nd meeting (31/05/2011) 
Ģirts Ieleja from Limbaži municipality informed about Limbaži regional land use plan that is 
being developed. He suggested that regional biomass action plan could be integrated in the 
land use plan. This would benefit to approval of the biomass action plan at regional level. 
Development of the land use plan will continue for at least a year. During this time also the 
biomass action plan should be developed.   
Continuing discussion about roadside biomass chipping project proposal, Mārcis Krūzenbergs 
introduced with results of a rough calculation done by him about the feasibility of such activity. 
He had come to conclusion that the pay off time of this project is three, four years. Participants 
of the meeting agreed that Limbaži district heating company Limbažu siltums Ltd. should be 
informed and involved in BioRegions activities. 
 
3rd meeting (21/06/2011) 
Ekodoma Ltd. has started analysing regional biomass potential. Help of municipality will be 
necessary for evaluation of forest firewood and roadside biomass.  
Possible legal structure of roadside biomass chipping project was discussed. 
It was agreed that to the next meeting different interested parties will be invited to discuss ideas 
about local biomass trade centre and roadside biomass chipping activity and afterwards a 
presentation on BioRegions project will be held in city council. Ekodoma will prepare 
promotional material for deputies of the city council.     
 
Round table discussion with interested parties and BioRegions project presentation in 
city council (21/07/2011) 
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Twelve persons attended the round table discussion, including representatives from Limbaži 
municipality, Limbaži district heating company, as well as regional biomass producers and 
suppliers.  
Participants of the discussion had dual opinion on proposed ideas about the biomass trade 
centre and roadside biomass chipping. On one hand, the municipality and Limbaži district 
heating company is interested in reducing heat energy costs and cleaning roadsides. On the 
other hand, development of BTC could increase fuel costs and municipality would not like to risk 
with its financial sources by investing in roadside biomass chipping project. 
 
On the second part of the meeting deputies of Limbaži city council were introduced to 
BioRegions project. 
 

  
Round table discussion with interested 

parties 
BioRegions project presentation in 

Limbaži city council 
 
Sustainability criteria visit (22/08/2011) 
The fifth working group meeting was combined with BioRegions experts visit to evaluate 
sustainability criteria of biomass use in the target region. During the sustainability criteria 
evaluation visit several stakeholders were interviewed, including representative from Limbaži 
municipality and owners of a local wood processing company. It was concluded that quality of 
the locally used solid biomass could be improved and that the action plan should include 
activities promoting effective use of biomass resources. 
 
BTC applicability visit (06/09/2011) 
During the BTC applicability visit Limbaži municipality, Limbaži district heating company and 
local biomass producers and suppliers were visited.  
The visit showed and confirmed the strong commitment of several individual municipality and 
company representatives and could definitely be used to foster the usage of bioenergy in the 
target region according to the biomass action plan. The acquisition of further national and 
international funding programs could certainly support this. 
Local biomass value chains, when combining responsible supply and consumption, are potential 
local sources of welfare. The know-how is already largely available, as forest industry has been 
a local livelihood for a long time. A sustainable, more self-sufficient and renewable energy 
supply should be seen as an opportunity, not as a new form of expense.  
The biomass flows should be traced and forest management systems, such as FSC or PEFC 
certification schemes, implemented. Better quality management of the wood fuels would also 
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benefit the value chain. As the households are for a great part heated with log wood stoves, the 
public would benefit from information on best practices of fuel preparation and storage and of 
sustainable resource use in local markets.  
The financial obstacles against the establishment of a BTC could be overcome either by such a 
funding program, a small-scale start and investment on demand or the usage of existing 
infrastructure.  
The energy information and consultation centre currently planned in Limbaži might be a very 
good tool to increase energy efficiency and reduce emissions. 
Currently, a physical BTC is difficult to implement in the target region, due to financial hurdles 
and a missing “anchor” person. Thus, a virtual BTC is targeted which requires rather few 
investment and can later be extended if the acceptance in the local population and the market 
demand is clear. 
 

 

 
Visiting district heating company Limbažu 

sltums Ltd. 
Visiting Environmental laboratory at Riga 

Technical University 
 

7th working group meeting (26/03/2012) 
This working group meeting was organized after the first draft version of action plan was 
disseminated to project partners and following feedback was received.  
During the meeting short, medium and long term milestones and proposed activities were 
discussed. Representatives of municipality expressed their opinion on the first final version of 
the action plan and gave some advices for improvements.  
During the meeting it was decided that the action plan will be approved in line with a standard 
procedure that is applied to local level planning documents. Therefore following time schedule 
for action plan approval was developed: 
 

2-5/04 Dissemination of the action plan (AP) to deputies of city 
council 

19/04 
AP presentation in Joint committee meeting; deputies 
voting for AP committal to public consultation  

26/04 
City council meeting; deputies voting for AP committal 
to public consultation  

10/05 AP public consultation event 
17/05 AP approval by city council 
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5.3 Description of the working group meetings in Sa lacgr īva region 
 
1st meeting (19/04/2011) 
The first working group meeting was organized right after the best practise visit to Achental. 
Salacgrīva delegation expressed its satisfaction with the visit and told they have started to think 
about the possibilities of adopting Germany’s experience in Salacgrīva region. This is already 
partly done in accordance to regions Green Declaration.  
During the meeting table of contents of the first version of biomass action plan and availability of 
data necessary for calculation were discussed and responsibilities were shared. Similarly to 
Limbaži target region existing situation with biomass roadside chipping was discussed.  
Mr.Juris Zālītis from Salacgrīva Tourism information centre informed about existing excursion 
routes including green energy and sustainable forestry objects in the region. It was decided that 
biomass action plan activities should be associated with tourism. 
 
 
2nd meeting (31/05/2011) 
During the second working group meeting existing planning documents related to region’s 
development were discussed. Guntis Kārkliņš informed that municipality has started to look for 
an energy expert that could deal with all energy and fuel supply questions.  
It was decided that the action plan should be developed integrated with the regional 
development plan. Action plan activities should not be based on municipal budget otherwise it 
will be difficult to get approved the action plan. Regional benefit for each activity should be 
determined. 
It was agreed that deputies of city council should be informed about BioRegions project 
activities. 
 
 
3rd meeting (21/06/2011) 
Ekodoma Ltd. has started analysing regional biomass potential. Help of municipality will be 
necessary for household sector evaluation.  
It was decided to make a publication on BioRegions project in local newspaper. Ekodoma Ltd. 
will prepare an article, as well as promotional material for deputies of the city council.     
 
BioRegions project presentation in city council (21/07/2011) 
A presentation held by Ilze Dzene included general information about BioRegions project and 
information about planned activities in Salacgrīva region. Deputies of the council showed 
interest and wished luck for action plan development. 

 

 
BioRegions proje ct presentation in Salacgr īva city council  
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Sustainability criteria visit 
During the sustainability criteria evaluation visit the chief architect of Salacgriva municipality was 
interviewed.  
It was concluded that economic restrictions are dominating the regions development. While 
funds are lacking, the energy investments cannot be prioritised. Solid biomass markets are 
working, but local sources seem not to be prioritised, not even in order to generate income and 
jobs for the community. Land use policy of the state is seen as annoying in the regions at times 
and is making decision making harder. Municipality would like to manage their own land use 
more. A forest management policy was, however, or partly due to the state restrictions, non-
evident. Environmental protection rules set by the state are seen locally as overprotective. 
Anthropogenic pressure is forbidden in the protected areas, which cover a large part of the 
region. For instance, the coastline is not available for tourism. The state protection plans are not 
seen as well justified to the community.  
The investments in renewable energy or in energy efficient technology are not prioritised in the 
region. Good action plan 
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Annexes - Minutes of meetings of all target regions 

 

• Annex I – Minutes of meetings in the Slavičín & Brumov-Bylnice Target Regions (Czech 
Republic) – in Czech 

• Annex II – Minutes of meetings in the County Westmeath Target Region (Ireland) 

• Annex III – Minutes of meetings in Limbaži target region (Latvia) - in Latvian 

• Annex IV – Minutes of meetings in Salacgrīva target region (Latvia) - in Latvian 

• Annex V – Minutes of meetings in the Trièves Target Region (France) – in French 

• Annex VI – Minutes of meetings in the Sredna Gora Target Region (Bulgaria) – in 
Bulgarian 
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Annex I – Minutes of meetings in the Slavi čín and Brumov-Bylnice 
Target Regions (Czech Republic) – in Czech 
 

1st Working Group Meeting 

 
Brumov - Bylnice – Tuesday, June 14, 2011 (10:00 - 13:00 h) 

 
V rámci projektu Bioregions proběhlo první pracovní setkání zástupců cílových skupin k diskusi 
ke konceptu akčního plánu k postupnému vytvoření “bioregionu”. Seminář se uskutečnil v 
zasedací místnosti města Brumov - Bylnice v úterý 14. června 2011 od 10:00 do 13:00 hodin. 

Cílové skupiny 

Mezi zúčastněnými byli zástupci všech cílových skupin důležitých k tvorbě a úspěšné 
implementaci akčního plánu na vytvoření „bioregionu“ v oblasti Brumova Bylnicka a Slavičínska. 
Zástupci obou měst ležících v cílovém regionu, Brumova-Bylnice a Slavičína, starostové 
okolních obcí, zástupci důležitých centrálních zdrojů tepla v regionu, soukromí dodavatelé a 
zpracovatelé biomasy pocházející z regionu, koordinátoři projektu, Energetická agentura 
Zlínského kraje a společnost Enviros a v neposlední řadě také zástupci médií z redakce 
týdeníku Naše Valašsko. 
 

Program semináře, účastníci a přednášející 

tabulka 1.1: program semináře 

Datum: Úterý 14. Června 2011 

Čas Obsah  Přednášející  

10:00 – 10:30 

představení vhodných příkladu a aktivit projektu 

BioRegions použitelných na místní podmínky 

vysvětlení možné spolupráce municipalit a 

podnikatelského sektoru, prezentace zkušeností 

ze vzorového regionu Achental 

EAZK (Miroslava Knotková) 

10:30 – 11:00 
Představení finální verze vzoru akčního plánu 
pro cílový region (Brumov-Bylnice a Slavičín) 

ENVIROS (Michael ten Donkelaar) 

11:00 – 11:30 

vyhodnocení podkladů pro zpracování analýzy 

stávajícího stavu v zásobování regionu, vhodnost 

založení  biomasového obchodního centra 
EAZK (Miroslava Knotková) 

11:30 – 12:00 Prezentace možností pěstování rychle rostoucích EAZK (Radek Sedlačík) 
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plodin v cílovém regionu 

12:00 – 13:00 Diskuse  

 

tabulka 1.2: účastníci semináře 

 Jméno  Organizace  E-mail  

1 Blanař Zdeněk Město Brumov-Bylnice 
zdenekblanar@brumov-

bylnice.cz 

2 Bližňák Václav Město Brumov-Bylnice vaclavbliznak@brumov-bylnice.cz 

3 Goňa Antonín Obec Rokytnice starosta@rokytnice.org 

4 Gyuricsek Jiří Obec Petrůvka urad@obecpetruvka.cz 

5 Janík Martin Město Valašské Klobouky janik@mu-vk.cz 

6 Knotková Miroslava 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
miroslava.knotkova@eazk.cz 

7 Končický Jaroslav Město Slavičín koncicky@mesto-slavicin.cz 

8 Kozáček Oldřich BTH Slavičín spol. s r.o. kozacek@bth-slavicin.cz 

9 Krčmář Milan Výroba tepla, s. r. o. krcmar@mu-vk.cz 

10 Machů Radim Hostětín radim@machu.cz 

11 
Michael ten 

Donkelaar  
ENVIROS, s.r.o. michael.tendonkelaar@enviros.cz 

12 Perutka Tomáš 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
tomas.perutka@eazk.cz 

13 Sedlačík Radek 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
radek.sedlacik@eazk.cz 

14 Strnad Václav Obec Štítná nad Vláří-Popov starosta@stitna-popov.cz 

15 Sukaná Božena Obec Šanov ousanov@volny.cz 

16 Šerý Jaroslav Služny města Brumov-Bylnice sluzby@brumov-bylnice.cz 

17 Machara František Obec Návojná f.machara@centrum.cz 

18 Ptáček Robert Enviros Robert.ptacek@enviros.cz 
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19 Floreš Stanislav Naše Valašsko Stana.fl@seznam.cz 

20 Ovesný Radek Kloboucká Lesní s.r.o. ovesny@klobouckalesni.cz 

 

tabulka 1.3: přednášející na semináři 

 Jméno  Společnost  Zapojení do seminá ře E-mail  

1 Miroslava Knotková 
EAZK 

Vedoucí projektu, 
moderátor semináře 

miroslava.knotkova@eazk.cz 

2 
Michael ten 
Donkelaar 

ENVIROS 
Představení finální verze 
vzoru akčního plánu 

michael.tendonkelaar@enviros.cz 

3 Radek Sedlačík EAZK 
Prezentace možností 
pěstování rychle rostoucích 
plodin v cílovém regionu 

radek.sedlacik@eazk.cz 

 

Zápis ze semináře 

 

V první části semináře představila Ing. Miroslava Knotková zúčastněným ideu projektu, jeho cíle 
a představení vhodných příkladu a aktivit projektu BioRegions použitelných na místní podmínky. 
Současně byly předneseny zkušenosti z návštěvy vzorového regionu Achental a byly nastíněny 
možnosti spolupráce municipalit a podnikatelského sektoru. 

Ve druhé části semináře byla zástupcem společnosti Enviros, Michaelem ten Donkelaarem  
představena finální verze struktury akčního plánu, který po svém naplnění bude schválen 
zastupitelstvy měst Brumov-Bylnice a Slavičín. Důraz by kladen zejména na správně 
zpracovanou SWOT analýzu – analýzu regionu z hlediska silných a slabých stránek, hrozeb a 
příležitostí. 

Poté Ing. Miroslava Knotková představila podklady pro zpracování analýzy vyhodnocení 
stávajícího stavu  zásobování regionu a vhodnosti založení  biomasového obchodního centra 
v regionu. Současně požádala všechny přítomné o jejich aktivní účast na zajišťování podkladů a 
o popis jejich problémů v této oblasti. 

Následovala přednáška Ing. Radka Sedlačíka představující studie využitelnosti plantáží rychle 
rostoucích dřevin jako jednoho z možných potenciálních zdrojů biomasy pro následné 
energetické využití.  

Poté byla otevřena diskuse ke všem předneseným tématům. 

Poznatky a připomínky jednotlivých účastníků semináře dle pořadí, ve kterém následovaly: 

Služby města Brumov-Bylnice, Jaroslav Šerý: 
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Vyzdvihl své poznatky z návštěvy z biomasového centra v Grassau ve vzorovém regionu 
Achental. Zaujala ho fungující organizace výkupu a hospodaření s biomasou v tomto centru a 
hlavně spolupráce zástupců měst a obcí s místními podnikateli. 

BTH Slavičín, Oldřich Kozáček 

Konstatoval, že ceny biomasy v Německu a České republice jsou již srovnatelné, což je 
z hlediska budoucího vývoje cen pozitivní. Zaujalo ho plánování ve vzorovém regionu, kdy 
jednak existují možnosti zaúvěrování projektů až na 15 let a také to, že v Achentalu může 
biomasové obchodní centrum vzniknout bez většího zapojení dotačních titulů, jako soběstačný 
projekt. Současně vyzdvihl technické řešení centrálního zásobování teplem v Achentalu. 

 Město Slavičín, Jaroslav Končický 

Vyzdvihl také fakt, že v německém vzorovém regionu je možné realizovat takový projekt pouze 
z vlastních peněz, bez nároku na dotace. Upozornil na skutečnost, že místní plánování a 
koncepční přístup k řešení energetiky je potřeba propracovat a prosadit na úrovni zastupitelstev 
obou měst. 

Ing. Miroslava Knotková 

Konstatovala, že pro cílový region je hlavním cílem vytlačit používání uhlí v cílovém regionu a 
motivovat občany, veřejný i soukromý sektor k používání biomasy jako hlavního zdroje tepla 
v regionu.  Dalším cílem je zvýšení soběstačnosti, zaměstnanosti a prosperity regionu. 

Kloboucká Lesní, Radek Ovesný 

Konstatoval, že z hlediska technického vybavení nejsou mezi dřevozpracovateli (těžba v lese- 
využití mechanizace) v cílovém regionu Brumova-Bylnicka a Slavičínska zásadní rozdíly a že 
důležitým aspektem pro úspěšnou realizaci projektu bude navázání kvalitní spolupráce mezi 
soukromým a veřejným sektorem v cílovém regionu. Přičemž zmínil také ochotu Kloboucké 
lesní, jako největšího zpracovatele biomasy v regionu, spolupracovat na zdárném průběhu 
projektu a ochotu jednat o možnostech zásobování zdrojů tepla štěpkou vyrobenou KL a 
možnosti využití zkušenosti KL z RSD. 

Obec Hostětín, Radim Machů 

Zajímal se podrobně o fungování biomasového obchodního centra v Grassau, Achental. 
Dle svého odhadu také ocenil přínos potencální přeměny spalování importovaného uhlí 
v regionu na spalování biomasy z regionálních zdrojů na 90 mil Kč/ rok. Tzn. 90 mil. Kč, které 
ročně zůstanou v regionu, místo toho, aby byly vynaloženy na nákup externích zdrojů paliv. 

Obec Štítná nad Vláří, Václav Strnad, starosta 

Ocenil potenciál regionu v oblasti rozvoje rychle rostoucích dřevin, nicméně vyjádřil pochybnosti 
ohledně vstřícného postoje povolujících orgánů s odkazem na možné škodlivé vlivy nových 
dřevin zasazených do původní krajiny. Nutné bude jednat hlavně se zástupci  CHKO. 
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Obec Petrůvka, Jiří Gyurcsek, starosta 

Zásadním problémem je identifikace paliv, kterými lidé skutečné topí, jelikož žádný takový 
průzkum zatím nebyl proveden. Mnoho lidí topí naprosto nevhodným palivem, jako např. PET 
láhve. Dalším faktem je, že podle odhadu téměř 80% vlastní kotle, které mohou spalovat dřevo, 
nicméně spalují v nich také uhlí. Jakým způsobem je motivovat k nákupu kotlů umožňujících 
spalovat pouze biomasu? Osvěta ohledně efektivity a rychlé návratnosti kotlů, místní granty. 
Požádal o vytvoření dotazníku, který zástupci obce doručí do domácností spolu s materiálem 
vysvětlujícím rozdíly mezi jednotlivými druhy kotlů , jejich provozními náklady a cenami. 

Služby města Brumov-Bylnice, Jaroslav Šerý: 

K problematice topení v domácnostech poznamenal, že lidé si mnohdy dříví připravují sami a 
považují toto řešení za beznákladové, i když ve skutečnosti nezapočítávají svou práci a 
prostředky na dopravu a přípravu topiva, které musí sami vynaložit. 

Město Slavičín, Jaroslav Končický 

Je možné zavést nějakou formu podpory ze strany měst na obcí k motivování občanů na nákup 
ekologických kotlů. Byla zmíněna také regionální kompostárna, u které se předpokládá 
produkce spalitelného odpadu. 

Kloboucká Lesní, Radek Ovesný 

Pro soukromý sektor zůstává prioritou tržní cena a celková ekonomika projektů. Na druhou 
stranu je Kloboucká lesní ochotna odstoupit od některých dlouhodobých kontraktů, aby dala 
k dispozici své kapacity ve prospěch regionu. 
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Tisková zpráva – ( press release)  

Biomasa jako levný zdroj pro vytáp ění  

Čím topit, když roste cena zemního plynu? Tuto otázku bohužel řeší mnoho domácností 
spalováním méně kvalitních paliv a domovního odpadu ve svých starých kotlích na tuhá 
paliva . Výsledkem je snížená ú činnost a životnost kotle  stejně jako znečišt ěné ovzduší  
během topné sezóny. Jedním z řešení je využití dřeva jako paliva pro staré kotle. Tyto kotle 
však často dosluhují a nebyly zkonstruovány pro spalování dřeva, proto mají malou účinnost a 
pro vytopení celého domu je potřeba několika násobně více palivového dřeva. Navíc dochází při 
spalování dřeva v těchto kotlích ke zvýšené produkci škodlivých emisí. Řešením by tedy bylo 
usnadnit domácnostem vým ěnu starých kotl ů za nové kotle na biomasu  (např. společným 
nákupem kotlů pro několik domácností najednou s množstevní slevou nebo využitím 
připravovaných dotací) a nabídnout i možnost dodávky paliva . Využitím místních surovin 
(dřeva v různých formách) zůstanou v regionu prostředky občanů, které dnes vydávají za zemní 
plyn a uhlí (dle odborných odhadů dnes tato částka pouze v oblasti Slavičína, Brumova-Bylnice 
a okolí činí cca 90 mil. Kč ročně). Takové řešení je jedním z cílů mezinárodního projektu 
BioRegions, jehož záměrem je vytvoření dlouhodobě stabilního místního trhu s biomasou. 
Realizátorem tohoto projektu v České republice je ve spolupráci se zástupci a podnikateli ve 
městech Slavičín, Brumov –Bylnice a 11 obcích  Energetická agentura Zlínského kraje, o.p.s..  

V úterý 14. června proběhl v zasedací místnosti Městského úřadu v Brumově-Bylnici seminář 
k projektu BioRegions. Přítomným 17 zástupcům cílových skupin (obce, producenti biomasy a 
provozovatelé zdrojů tepla) byly prezentovány výsledky  exkurze ze  vzorového Bioregionu 
Achental (Německo), která proběhla na konci března tohoto roku. Přítomní účastníci této 
exkurze prezentovali své postřehy a získané zkušenosti užitečné nejen pro jejich organizace, 
ale i pro další směřování projektu v cílové oblasti měst Slavičín, Brumov-Bylnice a jejich 
nejbližšího okolí. Jako obzvlášť pozoruhodná a inspirativní byla hodnocena vzájemná 
spolupráce a komunikace zástupc ů obcí a místních podnikatel ů vedoucí k realizaci 
pilotních projektů, kterými jsou  společné kotelny, zajišťování společné správy, těžby, úklidu a 
obnovy lesa, společného zásobování palivy a aktivity na podporu tradičních místních produktů a 
zvyklostí. Na diskuzi o zkušenostech získaných ve vzorovém Bioregionu volně navázalo 
představení studie vhodnosti vytvoření Biomasového obchodního centra (BOC) , které by se 
stalo středem nově vytvořeného místního trhu s energetickou biomasou. Účastníci semináře 
vyjádřili své názory k možnosti vytvoření BOC v místních podmínkách cílového regionu. 

Zástupce partnera projektu společnosti ENVIROS následně představil další postup při tvorbě 
akčního plánu vedoucího k vybudování místního trhu s biomasou. V diskuzi prezentovali 
účastníci své praktické zkušenosti z regionu a také své plánované aktivity v oblasti 
energetického využíván  

místních zdrojů biomasy (palivového dřeva). Na závěr semináře byla prezentována studie 
využitelnosti plantáží rychle rostoucích dřevin jako jednoho z možných potenciálních zdrojů 
biomasy pro následné energetické využití.  

Prezentace poznatků ze studijní cesty ke stažení zde. 
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Prezentace Pěstování rychle rostoucích dřevin ke stažení zde. 

Více informací o projektu bioregions naleznete na internetových stránkách 
http://www.eazk.cz/rubrika/bioregions/ a http://www.bioregions.eu/cs.  

 
Pokud máte zájem o informace a chcete se s námi podílet na realizaci projektu, kontaktujte nás 
na info@eazk.cz nebo tel.  577 043 940, 603 883 999. 

Energetická agentura Zlínského kraje je obecně prospěšná společnost založená a 100% 
vlastněná Zlínským krajem, který její činnost předfinancovává. 
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2nd Working Group Meeting 
 
Zlin – Friday, August 12, 2011 (9:30 - 11:30 h) 

V rámci projektu Bioregions proběhlo druhé pracovní setkání zástupců cílových skupin k diskusi 
ke konceptu Analýza pro vytvoření obchodního biomasového centra ve Zlínském kraji a 
konceptu akčního plánu k postupnému vytvoření “bioregionu”. Seminář se uskutečnil v kanceláři 
EAZK ve Zlíně v pátek 12. srpna 2011 od 9:30 do 11:30. 

Cílové skupiny 

Mezi zúčastněnými byli zástupci města Brumov-Bylnice, okolních obcí a společnosti Kloboucká 

lesní s.r.o. 

Program semináře a účastníci 
tabulka 2.1: program semináře 

Datum: Pátek 12. Srpna 2011 

Čas Obsah  Přednášející  

9:30 – 10:00 

Představení předběžných výsledků 

dotazníkových průzkumů zaměřených 

na spotřebu biomasy v domácnostech, 

municipalitách a významných společnostech 

v cílovém regionu 

EAZK (Miroslava Knotková) 

10:00 – 10:30 

Analýza vhodnost založení  biomasového 

obchodního centra v Brumově-Bylnici, výběr 

lokalit, možnosti propojení s připravovanými 
projekty;   

Představení pracovní verze akčního plánu 
pro cílový region (Brumov-Bylnice a Slavičín) 

EAZK (Miroslava Knotková) 

10:30 – 11:00 

Vyhodnocení možností pěstování 

rychlerostoucích dřevin (RRD) v cílovém regionu, 

vytipování vhodné lokality pro založení plantáže 

RRD  

EAZK (Radek Sedlačík) 

11:00 – 11:30 Diskuse  
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tabulka 2.2: účastníci semináře 

 Jméno  Organizace  E-mail  

1 Blanař Zdeněk Město Brumov-Bylnice zdenekblanar@brumov-bylnice.cz 

2 Bližňák Václav Město Brumov-Bylnice vaclavbliznak@brumov-bylnice.cz 

3 Jarmila Janíčková starostka Obce Nedašova Lhota nedasovalhota@volny.cz 

4 Knotková Miroslava 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
miroslava.knotkova@eazk.cz 

5 Machara František, Ing. starosta obce Návojná f.machara@centrum.cz 

6 Matula Ludvík místostarosta Rudimov rudimov@seznam.cz 

7 Ovesný Radek Kloboucká lesní s.r.o. ovesny@klobouckalesni.cz 

8 Perutka Tomáš 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
tomas.perutka@eazk.cz 

9 Sedlačík Radek 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
radek.sedlacik@eazk.cz 

 

Zápis ze semináře 

 

Na úvod semináře představila Ing. Miroslava Knotková zúčastněným předběžné výsledky 
dotazníkových průzkumů zaměřených na významné producenty/spotřebitele biomasy v cílovém 
regionu a na domácnosti bez možnosti připojení na systém centrálního zásobování teplem 
(CZT). Ze získaných dat vyplývá, že pro účely vytvoření Biomasového obchodního centra 
(BOC) je vhodné rozdělit cílový region na dvě oblasti, v jejichž středu se nacházejí města 
Slavičín a Brumov-Bylnice. Složení účastníků semináře bylo zvoleno s ohledem k většímu 
zájmu obyvatel využívat služeb poskytovaných budoucím BOC v oblasti kolem města Brumov-
Bylnice.  

Pro doplnění připravované Analýzy pro vytvoření obchodního biomasového centra v cílovém 
regionu byly s účastníky diskutovány možné lokality umístění BOC na území města Brumov-
Bylnice. Se zástupcem Kloboucké lesní s.r.o. (KL) byla probrána možnost vytvoření BOC 
v areálu pily v Bylnici popř. na přilehlých pozemcích ve vlastnictví této společnosti. Zástupci 
města Brumov-Bylnice navrhli celkem tři lokality – v areálu Služeb města Brumov-Bylnice 
(SMBB), u obecní kotelny zásobující teplem síť CZT provozované SMBB a na místě plánované 
komunitní kompostárny. Zástupci okolních obcí poznamenali, že z hlediska dopravních 
vzdáleností k jejich obyvatelům je nejvýhodnější varianta umístění plánovaného BOC u objektu 
obecní kotelny v Brumově-Bylnici. Tato varianta by také umožnila snížit počáteční náklady 
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využitím stávající infrastruktury, skladovacích kapacit a odborného personálu společnosti 
SMBB. V rámci tohoto semináře byla také představena první pracovní verze Akčního plánu 
pro biomasu. Účastníci vznesli k dané verzi několik připomínek a přislíbili spolupráci při jeho 
vypracování. Dále byly vyhodnoceny možnosti pěstování RRD na území cílového regionu 
(vhodné pozemky, druhy pěstovaných rostlin, projednání s CHKO Bílé Karpaty). Zástupci města 
Brumov-Bylnice informovali účastníky o aktuálním průběhu jednání s vytipovanými místními 
zemědělci obhospodařujících pozemky vhodné k pěstování RRD. Zástupce společnosti 
Kloboucká lesní s.r.o. pak přítomným popsal činnosti společnosti v oblasti pěstování sazenic 
RRD a nabídl spolupráci při plánovaném založení plantáže RRD v cílovém regionu. 

Poznatky a připomínky jednotlivých účastníků semináře dle pořadí, ve kterém následovaly: 

Město Brumov-Bylnice, Václav Bližňák 

Seznámil přítomné s aktivitami jednání o odkupech nebo pronájmech pozemků pro RRD 
v Brumově-Bylnici. 

Ing. Miroslava Knotková 

Informovala o možném dotačním programu na založení plantáží v rámci OP přeshraniční 
spolupráce SR-ČR. Přítomní projevili zájem a učiní kroky k tomu, aby byly zajištěny podklady 
pro podání žádostí o dotace. 

Kloboucká Lesní, Radek Ovesný 

Informoval o aktivitách Kloboucké lesní v oblasti RRD – vlastní školce a možnosti dodávek 
klonů. Dále se zajímal o možnou spolupráci BOC a zapojení KL do BOC.  

Město Brumov-Bylnice, Zdeněk Blanař 

Vznesl dotaz, zda by nebylo nejvhodnější založit novou společnost na bázi soukromého sektoru 
pro vznik BOC. 

Kloboucká Lesní, Radek Ovesný 

Konstatoval, že Kloboucké lesní se to nedaří, garance obce je pro občany zárukou kvality i ceny 
služeb. Je potřeba překonat počáteční nedůvěru občanů. 

Obec Rudimov, Ludvík Matula 

Informoval, že v Rudimově převažuje samovýroba, ale je to dočasná záležitost, neboť 
obyvatelstvo stárne a chataři jsou ochotni nakupovat palivo. BOC by přivítal. 

Ing. Miroslava Knotková 

Upozornila na nutnost vzniku BOC právě u provozovatele kotelny a nejlépe v BB, tedy 
pod SMBB.  
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3rd Working Group Meeting 
 
Slavi čín – Tuesday, September 6 2011 (10:00 – 13:00 h) 

V rámci projektu Bioregions proběhlo třetí pracovní setkání zástupců cílových skupin k diskusi 
ke konceptu akčního plánu k postupnému vytvoření “bioregionu”. Seminář se uskutečnil 
v restauraci Záložna ve Slavičíně v úterý 6. září 2011 od 10:00 do 13:00. 

Cílové skupiny 

Mezi zúčastněnými byli zástupci všech cílových skupin důležitých k tvorbě a úspěšné 
implementaci akčního plánu na vytvoření „bioregionu“ v oblasti Brumova Bylnicka a Slavičínska. 
Zástupci obou měst ležících v cílovém regionu, Brumova-Bylnice a Slavičína, starostové 
okolních obcí, zástupci důležitých centrálních zdrojů tepla (CZT) v regionu, soukromí 
dodavatelé a zpracovatelé biomasy pocházející z regionu, koordinátoři projektu, Energetická 
agentura Zlínského kraje a společnost Enviros. 
 

Program semináře, účastníci a přednášející 
tabulka 3.1: program semináře 

Datum: Úterý 6. Září 2011 

Čas Obsah  Přednášející  

10:00 – 10:30 Představení výsledků dotazníkového šetření EAZK (Miroslava Knotková) 

10:30 – 11:00 
Prezentace příkladů dobré praxe a kritérií 
udržitelnosti biopaliv 

ENVIROS (Michael ten Donkelaar) 

11:00 – 11:30 
Diskuse o vzájemné spolupráci municipalit a 

podnikatelského sektoru EAZK (Miroslava Knotková) 

11:30 – 12:00 Představení návrhu akčního plánu EAZK (Tomáš Perutka) 

12:00 – 13:30 Diskuse  

 
tabulka 3.2: účastníci semináře 

 Jméno  Organizace  E-mail  

1 Bařinka Radek, Ing. Město Valašské Klobouky barinka@mu-vk.cz 

2 Blanař Zdeněk Město Brumov-Bylnice 
zdenekblanar@brumov-

bylnice.cz 



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

48 
 

3 Bližňák Václav Město Brumov-Bylnice vaclavbliznak@brumov-bylnice.cz 

4 Franc Stanislav starosta obce Rudimov rudimov@seznam.cz 

5 Goňa Antonín Obec Rokytnice starosta@rokytnice.org 

6 Janík Martin, Ing. Město Valašské Klobouky janik@mu-vk.cz 

7 Jarmila Janíčková starostka Obce Nedašova Lhota nedasovalhota@volny.cz 

8 Knotková Miroslava 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
miroslava.knotkova@eazk.cz 

9 Končický Jaroslav Město Slavičín koncicky@mesto-slavicin.cz 

10 Kozáček Oldřich BTH Slavičín spol. s r.o. kozacek@bth-slavicin.cz 

11 Krčmář Milan, Ing. Výroba tepla, s. r. o. krcmar@mu-vk.cz 

12 
Machara František, 

Ing. 
starosta obce Návojná f.machara@centrum.cz 

13 Machů Radim obec Hostětín radim@machu.cz 

14  Mentlík Jan AGM servis s.r.o., Slavičín  agm.petru@seznam.cz 

15 Michael ten Donkelaar  ENVIROS, s.r.o. michael.tendonkelaar@enviros.cz 

16 Nováková Alena Starostka obce Nedašov obec.nedasov@volny.cz 

17 Perutka Tomáš 
Energetická agentura Zlínského kraje, 

o.p.s. 
tomas.perutka@eazk.cz 

18 Straňák Petr, Ing. Kloboucká lesní s.r.o. stranak@klobouckalesni.cz 

19 Šerý Jaroslav Služny města Brumov-Bylnice sluzby@brumov-bylnice.cz 

20 Urban Pavel, ing. Vkopal biopal@biopal.cz 

21 Vágner Ludvík Pila Vágner pila.vagner@centrum.cz 

 

tabulka 3.3: přednášející na semináři 

 
Jméno 

Společnost  Zapojení do seminá ře E-mail  

1 Miroslava Knotková 
EAZK 

Vedoucí projektu, 
moderátor semináře 

miroslava.knotkova@eazk.cz 
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2 
Michael ten 
Donkelaar 

ENVIROS 
Představení kritérií 
udržitelnosti biopaliv 

michael.tendonkelaar@enviros.cz 

3 Tomáš Perutka EAZK 
Prezentace návrhu akčního 
plánu 

tomas.perutka@eazk.cz 

 

Zápis ze semináře 

 
Na úvod semináře představila Ing. Miroslava Knotková zúčastněným výsledky dotazníkového 
průzkumu zaměřeného na vytápění domácností bez možnosti připojení na systém CZT 
v cílovém regionu. Zástupci municipalit pak obdrželi konkrétní výsledky pro jejich obce nebo 
městské části, které se účastnily průzkumu. Výsledky dotazníkového průzkumu byly jedním 
z podkladů k tvorbě Analýzy pro vytvoření obchodního biomasového centra v cílovém regionu, 
jejíž finální verze byla také představena účastníkům semináře. Do finální verze byly 
zapracovány návrhy umístění Biomasového obchodního centra (BOC) z předchozího semináře 
v kanceláři EAZK.  

V další části semináře byl projednán návrh připravovaného akčního plánu pro biomasu. Michael 
ten Donkelaar, zástupce společnosti Enviros, prezentoval zahraniční akční plány pro biomasu 
(AP), které byly vzorem pro přípravu tohoto dokumentu v rámci projektu Bioregions. Dále byla 
účastníkům semináře ve stručnosti představena kritéria udržitelnosti biopaliv a nutnost jejich 
zapracování do AP. Na tuto prezentaci později navázal Ing. Tomáš Perutka, který přítomné 
seznámil s aktuální pracovní verzí AP a vyzval je ke spolupráci na dokončení tohoto 
dokumentu. 

Poté byla otevřena diskuse ke všem předneseným tématům. 

Poznatky a připomínky jednotlivých účastníků semináře dle pořadí, ve kterém následovaly: 

Kloboucká Lesní, Petr Straňák 

Potvrdil zájem společnosti Kloboucká lesní (KL) podílet se na tvorbě a provozu BOC a jako 
jednu z variant umístění tohoto centra nabídl pozemky v sousedství pily v Bylnici v majetku 
společnosti KL. V případě umístění BOC v jiné ze zamýšlených variant by KL nabídla část 
svých kapacit (štěpkovače) popř. její nově vybudované školící středisko v areálu pily v Bylnici. 
Ing. Straňák dále uvedl zkušenosti společnosti KL s produkcí energetické biomasy (štěpka, 
polena) a také s produkcí sazenic pro rychle rostoucí dřeviny. 

Město Slavičín, Jaroslav Končický 

Vyjádřil podporu vytvoření BOC na území města Slavičín a navrhl využít produktů nově 
budované komunální kompostárny jako biopaliva pro lokální CZT.   

Město Brumov-Bylnice, Zdeněk Blanař 



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

50 
 

Podpořil vybudování BOC na území města Brumov-Bylnice a z hlediska snížení počáteční 
investice doporučil vybudovat BOC v areálu obecní kotelny provozované městskou společností 
Služby města Brumov-Bylnice (SMBB). Účastníkům semináře byly také poskytnuty informace 
o aktuálním vývoji jednání s majiteli pozemků vhodných k pěstování rychle rostoucích dřevin. 

Ing. Miroslava Knotková 

Potvrdila, že varianta vybudování BOC v areálu obecní kotelny v Brumově-Bylnici je vzhledem 
k nižším investičním nákladům, využití stávajících kapacit SMBB a většímu zájmu o služby BOC 
v oblasti kolem Brumova-Bylnice nejvýhodnější. Z tohoto důvodu se další činnosti vedoucí 
k tvorbě BOC zaměří na tuto variantu a po několika letech provozu se mohou získané 
zkušenosti využít i při tvorbě BOC ve Slavičíně. 

Služby města Brumov-Bylnice, Jaroslav Šerý: 

Vyjádřil zájem vybudovat BOC v areálu obecní kotelny v Brumově-Bylnici s využitím stávajících 
kapacit SMBB. Dále přestavil plány společnosti na využití odpadní biomasy od obyvatel města 
zahrnující sběr a odvoz odpadní biomasy údržby sadů a zahrad (projekt spuštěn v září 2011). 
Další z plánovaných činností SMBB v oblasti využití odpadní biomasy je vybudování a 
provozování komunitní kompostárny (možný zdroj biopaliva pro BOC). Na závěr zmínil 
spolupráci s městem Brumov-Bylnice při plánování využití rychlerostoucích dřevin jako dalšího 
možného zdroje biopaliva. 

BTH Slavičín, Oldřich Kozáček 

Souhlasí s vybudováním BOC a současně prezentoval požadavky společnosti BTH na kvalitu a 
množství biopaliva poskytovaného plánovaným BOC. 

Město Slavičín, Martin Janík 

Jako zastupitel Valašských Klobouk potvrdil zájem města o projekt Bioregions, byť jen jako 
pozorovatelé. Zároveň předal dotazníky pro domácnosti od obyvatel Valašských Klobouk a 
okolních obcí a seznámil přítomné s plány města v oblasti využití biomasy (např. vybudování 
komunitní kompostárny).  
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Fotodokumentace 
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4th Working Group Meeting 
 
Slavi čín – Wednesday, September 14 2011 (9:00 – 15:30 h) 

 
V rámci odborné předváděcí akce zorganizované společností Kloboucká lesní s.r.o. proběhl již 
čtvrtý seminář projektu Bioregions zajištěný EAZK, který byl tentokrát určen pro odborníky 
z oblasti lesnictví. Seminář se uskutečnil na pozemcích Lesů Jamné u Slavičína ve středu 14. 
září 2011 od 9:00 do 15:30 hodin. 

Cílové skupiny 

Mezi zúčastněnými byli zástupci lesnických společností, správců i majitelů lesů nejen z cílového 
regionu, ale z celého Zlínského kraje. 
 

Program semináře a účastníci 
tabulka 4.1: program semináře 

Datum: Středa 14. Září 2011 

Čas Obsah  Přednášející  

9:00 – 9:20 
Zahájení (prezentace společnosti Kloboucká lesní 

s.r.o.) 
Kloboucká lesní (Petr Straňák) 

9:20 – 10:00 
Odborná přednáška MZLU Brno (vývoj a 
uplatnění harvestorových technologií v lesnictví) 

MZLU (prof. Ing. Jindřich Neruda, 
CSc.) 

10:00 – 10:30 Prezentace projektu Bioregions 
EAZK (Radek Sedlačík) 

10:30 – 11:15 
Prezentace společností Merimex s.r.o. a 
Reparoservis s.r.o. 

Merimex s.r.o.; Reparosrevis s.r.o. 

11:15 – 11:45 Diskuse  

11:45 – 12:15 Přestávka  

12:15 – 13:45 
Praktická ukázka harvestorových technologií a 
využití štěpkovače na zpracování biomasy 

Kloboucká lesní 

13:45 – 15:00 
Možnost vyzkoušení manipulace s harvestorem 
na simulátoru 

Merimex s.r.o. 

15:00 –  Diskuse  
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tabulka 4.2: účastníci semináře 

 Jméno  Organizace  E-mail  

1 Josef Vavřín LČR, LS Rožnov pod Radhoštěm vavrin.ls116@lesycr.cz 

2 Bohuslav Chabák LČR, LS Rožnov pod Radhoštěm chabak.ls116@lesycr.cz 

3 Michal Davídek LČR, LS Rožnov pod Radhoštěm davidek.ls116@lesycr.cz 

4 Antonín Šimek LČR simek.oi15@lesycr.cz 

5 Martin Zvoníček LČR zvonicek.oi15@lesycr.cz 

6 Václav Obadal LOKOV Pitín lokov@jastr.cz 

7 Josef Ščublík Slavičínské lesy s.r.o. Lesy1@mesto-slavicin.cz 

8 Vladislav Šmatlo LČR  

9 František Machů SUL ÚJEZD  

10 Jaromír Vrba SUL ÚJEZD  

11 Václav Chumchal OLH  

12 Karel Mozera Lesní družstvo Slopné mozera@volny.cz 

13 Emil Knap OLH emil.k@volny.cz 

14 Zdeněk Durďák vlastník lesa zdenek.durdak@centrum.cz 

15 P. Skuček OLH  

16 Jan Vidomus EAZK jan.vidomus@eazk.cz 

17 Radek Sedlačík EAZK radek.sedlacik@eazk.cz 

18 Petr Straňák Kloboucká lesní s.r.o. stranak@klobouckalesni.cz 

 

Zápis ze semináře 

 
V úvodu semináře představil ing. Petr Straňák společnost Kloboucká lesní s.r.o. a její aktivity 
v oblasti těžby dřeva jeho zpracování (produkce štěpky i provoz vlastní pily) a pěstitelské 
činnosti ve vlastní lesní školce. Důraz byl kladen na praktické zkušenosti při těžbě a 
obchodování s vytěženou dřevní hmotou podle mezinárodního standardu PEFC, který je 
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vyžadován podnikem Lesy České republiky od všech svých smluvních partnerů. Ing. Straňák 
odpovídal na otázky na dané téma i během následujících diskuzí.  

Po představení společnosti Kloboucká lesní následovala přednáška prof. Ing. Jindřicha Nerudy, 
CSc. z Mendlovy zemědělské a lesnické univerzity v Brně zaměřená na vývoj harvestorových 
technologií v České republice, ale především ve Skandinávii, Rusku a v Kanadě. Vedle různých 
konfigurací harvestorových technologií byly také představeny hybridní a čistě elektrický pohon 
těchto strojů, které výrazně snižují spotřebu energie (provozní náklady) a také množství emisí 
uvolněných při těžbě dřeva. Závěr přednášky byl věnován novým IT technologiím využívaným 
v oboru a vyspělým mapovacím technologiím propojujícím systém GPS, satelitní a letecké 
mapování s řídící jednotkou v kabině harvestoru. 

Po přednášce profesora Nerudy byl ing. Radkem Sedlačíkem (EAZK) představen mezinárodní 
projekt Bioregions realizovaný v cílovém regionu tvořeném městy Slavičín, Brumov-Bylnice a 
okolními obcemi. Cílem tohoto projektu je pokrýt minimálně 1/3 energie spotřebované v daném 
regionu pomocí místní biomasy. K dosažení uvedeného cíle bude nutné mimo jiné zintenzivnit 
využití lesních těžebních zbytkům s ohledem na ekologické a legislativní limity. Zástupci 
majitelů a správců lesů sdělili své připomínky a poznatky z praxe, které budou využity při tvorbě 
akčního plánu pro biomasu v cílovém regionu.   

Program dále pokračoval prezentacemi společností Merimex s.r.o. a Reparoservis s.r.o. 
dodávajících lesnickou techniku na český trh. Tyto prezentace byly po přestávce doplněny 
praktickými ukázkami těžby pomocí harvestorů doplněné odborným výkladem zástupců 
jednotlivých společností. Součástí praktických ukázek bylo také využití mobilního štěpkovače 
pro zpracování těžebních zbytků při současném nakládání získané štěpky na přistavený kamion 
se speciální „chodící podlahou“ pro efektivní rozložení sypké biomasy v nákladovém prostoru. 
Na závěr programu měli účastníci semináře možnost vyzkoušet si simulátor harvestoru. Byla 
přitom zdůrazněna potřeba vyškolení obsluhy těchto strojů pro zvýšení efektivity těžebního 
procesu a hlavně pro zamezení devastace těžebního prostoru při neodborné manipulaci 
s rozměrnými harvestory. 
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Fotodokumentace 
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Annex II – Minutes of meetings in the County Westme ath Target 
Region (Ireland) 
 

3rd June 2011  Meeting with Irish Bi oenergy Association  

Patrick Daly WCD / Bioregions and Noel Gavigan IrBE A 

Mullingar Town  

Meeting Notes 

 

Agenda 

Review  Bioregions Project  and Action Plan  

Discuss IrBEA input to Action Plan and Commitments  

Review BLTC IEE Project and overlap with Bioregions 

 

Discussion 1 – Bioregions  

PD Updated NG on Bioregions and overview of Action  

Discussed IrBEA inputs to action  plan   

Discussed possible common stakeholders =  IrBEA - Midlands and County Members 

 

NG suggested the following potential project promoters 

 Thomas Flynn Oils and Feeds  Heating and Farming connection  - AD CHP planning 

 Biotricity – AD Planning 

 BnaM   - discussion of lack of SRC contract take up by farming community  

 100,000 tonnes per annum current use  - importing  

 Micheal Curran – oil   Meath Westmeath border  - possible interest 

 

NG suggested we joint lobby on CSO Household Survey – fuel type   lobby  
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Discussion 2: IEE Overlap   Biomass Trading Center II 

 

The following work packages within BTC II were identified as being relevant to Bioregions. 

 

WP 2  

• 2.4 Sustainability Criteria 

• 2.5 Workshops – 3 no  

• 2.6 Training  2 

• 2.7  Match making  2 

WP 3 Trade Logistic Centres 

• 3.4 Workshop  2 

• 3.5 Study Tour Austria – 1 

• 3.6 Feasibility Study  2 

• 3.7 Open Day 2 

• 3.8  Meeting  4 

WP 4  Wood Energy Contracting  

• Technical Resources 

• 4.4 Workshops 2 

• 4.5 Booklet on Energy Contracting  

WP 5 Quality Standards and Sustainablity Criteria  

WP 6 Dissemination  

 

It was agreed that if Co Westmeath could be the focus of a BTC study under BTC II that this 
would complement and overlap with Bioregions BTC study. 
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17th August 2011  Meeting with Mullingar Chamber of Comm erce 

Patrick Daly WCD / Bioregions and Leah Nestor (Mark eting and Promotion)   

Mullingar Town  

Meeting Notes: 

 

PD outlined Bioregions Project, introduced Westmeath Community Development as partner 
and PD role. 

PD outlined that the project was developing Action Plan with multi stakeholder involvement 
and seeking Chamber engagement. 

PD outlined potential scale of energy market in Midlands €200 million with majority of that 
stemming from imported fuel and thus exported. Significant sector for commercial 
exploitation with potential economic benefit if local energy supply chain developed. 

 

PD outlined principle benefits for Business members of Chamber 

i) Possible reduced fuel costs – operational savings 

ii) Possible benefits of Greener image 

iii) Potential new business opportunities – especially for members in related sectors 

e.g.  Fuel delivery, waste, engineering, tourism, ….. 

Also wider economic, social and environmental benefits. 

 

Discussed possible areas of collaboration, input into Action Plan, Promotion, Workshops and 
Seminars 

LN stated that Chamber is run by an executive committee, including an environmental group 
and that she would propose that I was invited to present to next Executive Committee 
meeting.  LN could see opportunity for joint Chamber and Bioregions workshop or seminars 
to promote sustainable energy and bioenergy. PD advised he was available for either the 
August or Sept date. 

LN to speak to Chamber President Paul O’ Brennan to explore further. 

 
 



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

59 
 

17th August 2011  Meeting with Mullingar Credit Uni on 

Patrick Daly WCD / Bioregions and Tom Allen  

Mullingar Town 

Meeting Notes: 

 

PD outlined Bioregions Project, introduced Westmeath Community Development as partner 
and PD role. 

PD outlined that the project was developing Action Plan with multi stakeholder involvement 
and seeking engagement form financial sector, including Credit Unions 

PD outlined potential scale of energy market in Midlands €200 million with majority of that 
stemming from imported fuel and thus exported, with significant economic impacts. 

 

Discussion focused on Credit Union membership, and core activites – savings and loans 

TA highlighted that majority of members were private individuals and majority of loans were 
in 3-5K range for domestic home improvement. TA advised that rate was competitive and 
stable at 7.9%   TA noted that Athlone CU had developed some green loan with specific 
supplier at around 6.5% 

TA advised that MCU had not pursued specific loan rates for specific purposes as this would 
discriminate against member’s basis of need and that all members had to be treated equally. 

Loan Process, application to individual loan officer, pass or recommend to committee , larger 
loans (over 30K) generally go to committee, but small loans can also go if complex or 
against mission statement ‘loan for productive and providential purpose’ or not in best 
interest of member/s 

Regulator – generally discouraging ‘commercial lending’ – ill-defined and being applied 
differentially across CU’s – as each one individually regulated. However some small scale 
business loans going on or applied for as personal etc. 

 

Discussion over micro credit and role of CU –  

Therefore main members who could borrow – individuals and non-commercial organisations, 
community groups, clubs etc. 

PD requested if MCU could (aside from discounted rates) support or promote appropriate 
green projects – loans. 
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TA suggested – probably more of an Irish League of Credit Unions strategy  

Noted that MCU part of Chapter 15 which has 18 Credit Unions  - Midlands  - PD questioned 
if he could approach project through this group. 

PD to contact Irish League of Credit Unions and Chair of Chapter 15 and perhaps write to all 
18 Credit Unions in Chapter. 

 
Friday 19 th August 2011  Meeting with Athlone Chamber of Commer ce 

Patrick Daly and Siobhan Bigley CEO   

Athlone Town 

Meeting Notes: 

PD outlined Bioregions Project, introduced Westmeath Community Development as partner 
and PD role. 

PD outlined that the project was developing Action Plan with multi stakeholder involvement 
and seeking Chamber engagement. 

PD outlined potential scale of energy market in Midlands €200 million with majority of that 
stemming from imported fuel and thus exported. Significant sector for commercial 
exploitation with potential economic benefit if local energy supply chain developed. 

 

PD outlined principle benefits for Business members of Chamber 

i) Possible reduced fuel costs – operational savings 

ii) Possible benefits of Greener image 

iii) Potential new business opportunities – especially for members in related sectors 

e.g.  Fuel delivery, waste, engineering, tourism, … etc.  

Also wider economic, social and environmental benefits. 

 

Discussed possible areas of collaboration, input into Action Plan, Promotion, Workshops and 
Seminars 

SB emphasised regional location of Athlone with it being in both Westmeath and 
Roscommon.  
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Friday 19 th August 2011 Meeting with Athone Credit Union   

Patrick Daly WCD/ Bioregion and Catherine Egan  Man ager 

Athlone 

Meeting Notes: 

 

PD outlined Bioregions Project, introduced Westmeath Community Development as partner 
and PD role. 

PD outlined that the project was developing Action Plan with multi stakeholder involvement 
and seeking engagement form financial sector, including Credit Unions 

PD outlined potential scale of energy market in Midlands €200 million with majority of that 
stemming from imported fuel and thus exported, with significant economic impacts. 

 

Discussion focused on Credit Union membership, and core activites – savings and loans 

ACU provide a range of loan rates (contra to MCU) – CE reported that different Credit 
Unions have different perspectives and aims.  Base Rate 8.5%, Car 7% (supporting car 
sector) Student 6%,  

Stated that CU’s having difficulty  in getting enough loans – making little return. 

CU’s had massive reserves – which could be invested only in Capital Guarantee projects 
with investment return – NO Risk – NOT Property.  ACU had 58 Million in Assets  - 29 million 
alone in other banks. 

PD suggested their own building could be a renewable energy pilot. 

CE reported that some CU’s had moved from the League and established own group – 
CUDA  

Regulator – specific measures for each CU 

CU’s were democratic organisations – and were strategically directed by the Board of 
Directors – voted persons.Voluntary positions. Management were meant to carry out that 
direction. Therefore board could direct. 

PD discussed writing to the board of directors for support.  CE also suggested the 
Educational Committee  and Promotion and Marketing Committee.  

Reviewed Chapter 18  - Board members were generally members of  CU Boards or 
managers of CU 
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Stated that there was a return to core mission = to benefit society and stop competing with 
banks.  A Number of CU were badly hit by loaning to commercial organisations.  However 
micro loaning to persons in business was still on-going. 

 
 
30th August  2011  Meeting with IFA  (Irish Farmers  Association)  

Patrick Daly WCD/ Bioregion and Geraldine O Sulliva n  

Mullingar 

Meeting Notes 

 

GOS noted a number of key issues for farmers / agriculture sector in relation to the 
bioenergy sector notably. 

REFIT proposals – too low to make economic viability for farm digesters 

Cofiring – willow contracts not economically sufficient for land transfer from traditional use 

Myscanthus – Negative impacts for early problems from pioneers. 

 

Potential areas of co-operation / support discussed were  

Supporting establishment of ‘Forestry Growers Groups’  - in promotion of thinning and forest 
management 

Supporting promotion of Willow. 

Using existing network of members for possible expansion of forestry groups to bioenergy 
groups or separate discussion groups on bioenergy 

GOS noted that there was an Alternative Land Use Committee in the IFA who should be 
kept informed and that the IFA produced a Renewable Energy Policy Document which 
should be referenced.  

 
2nd September 2011   Meeting with Teagasc  

Patrick Daly WCD/ Bioregion and Liam Kelly and Barr y Caslin  

Mullingar 

Meeting Notes  
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LK gave an overview of the forestry sector. 

Nationally 12% land use. 

Westmeath  - dominated by Norway Spruce  

Mainly used for pulp and stake. First thinnings – pallet, Second thinning pulp and stake. 

Most private forestry was harvested by private contractors who generally traded the timber 
with destination being determined by costs.  PD noted that harvesters were then key 
stakeholders in the supply chain and important for potential biomass production or even BTC 
participants. 

Standing price €8-12 per cubic meter 

Claire Wood Energy Project   - developed a wood energy co-op 

Laois Forestry Resource Study  

Westmeath – Forestry growers have formed discussion group 

 

Potential bioenergy projects noted in the region were; 

Thomas Flynn – Planning and AD plant  

Drying Facilities for grain – interested in converting to biomass drying  

Biotricity – CHP -  REFIT  

No of CHP units in planning around the country 

 

It was noted that rural heat market – dominated by oil, which biomass was competitive 
against. 

It was discussed that Public Bodies needed to take lead in transition to biomass – Green 
Procurement and ESCO model may assist. 

A number of pig farmers  had introduced woodchip   

BNM – co-firing was reviewed and noted as being the principle biomass resource consumer 
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08th November 2011   Biomass Supplier Survey.  

Mullingar 

Survey notes 

 

This survey was undertaken to try and determine how many suppliers are trading within the 
bioregion and the types of fuels they supply. The participants were also asked for 
information regarding the no of consumers they supply to and their boiler sizes. 

The survey was issued to 27 participants by email with a follow up phone call to ensure the 
survey reached the appropriate person and asking supplier to participate. 5 responses were 
received, a response rate of 18.5%. 

The 5 respondents are supplying to 27 of the 32 counties in Ireland with 4 of them supplying 
within Westmeath to approximately 105 domestic customers and 2 commercial customers. 
Only one of the 5 respondents is supplying to commercial customers. 

Fuels supplied to the domestic market include pellets in bulk (3 suppliers), pellets bagged (4 
suppliers), wood chips (2 suppliers), wood logs (2 suppliers) and myscanthus heat nuggets 
(1 supplier) with pellets being the most common fuel. The one supplier to the commercial 
market supplies both pellets in bulk and wood chip. 

Domestic boilers range in size from 12 to 25 kW and commercial boilers range from 150 kW 
to 600 kW. 

 
14th November 2011   Finance Secto r - Bank Survey.  Meeting with Teagasc  

Mullingar 

Survey Notes: 

 

Survey was undertaken to determine if banks had any policies in relation to financing RE 
projects and if they employ specialist financial advisors for or have any experience with RE 
projects.  

The Mullingar branches of 7 banks were contacted by telephone including, Acc Bank, AIB, 
Bank of Ireland, National Irish Bank, Ulster Bank, TSB and EBS. Positive responses were 
received from AIB, Bank of Ireland and EBS. 

The key points received from each of the 3 respondents are as follows: 

AIB 
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- Not aware of any current policies in relation to RE projects. There used to be but this 
has now been changed to encompass all new business. 

- No financial advisors dedicated to RE projects as financing should be similar to any 
other business. 

- Contact knew of one RE project that AIB financed but could not give any detail, sure 
that there are more. 

- No special interest rates for RE projects but do offer reduced rates for new SME 
business. 

Bank of Ireland 

- No Specific Policies in relation to RE projects, each project would be taken on own 
merits and treated the same as any other business. 

- EBS  

- Only offer financing for home loans and associated financing. They do not offer 
financing for commercial ventures. 
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Delegate Attendance List of Second Workshop Moate 
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Annex III – Minutes of meetings in Limbaži target r egion 
(Latvia) - in Latvian 
 

First meeting in Limbaži target region 

2011.gada 19.apr īlī no plkst.10:00-11:30 
Limbažu novada pašvaldībā 
Rīgas ielā 16 
Limbažos, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Iespaidi un idejas pēc BioRegions pieredzes apmaiņas brauciena Vācijā, Achental. 
Brauciena novērtējuma anketu aizpildīšana 

2. Iepazīšanās ar rīcības plāna satura melnrakstu. Atbildību sadalīšana 
3. Diskusija par biomasas loģistikas centra veidošanas iespējām Limbažu novadā 
4. Darba grupas tikšanās plāna apspriešana un uzdevumi nākamajai tikšanās reizei 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
Gints Rožkalns, Limbažu novada pašvaldības domes priekšsēdētāja pirmais vietnieks 
Mārcis Krūzenbergs, SIA „Bumpo” direktora vietnieks 
 
1. Iespaidi un idejas p ēc BioRegions pieredzes apmai ņas brauciena V ācij ā 

Dalībnieki atzina, ka brauciens bija interesants un ir sākuši domāt par Vācijas pieredzes 
pārņemšanu, veidojot ko līdzīgu Limbažu novadā. 

Ģirts Ieleja informēja, ka pēc Vācijas brauciena ir apmeklējis enerģijas reģionu Igaunijā, 
kur iepazinies ar Igauņu pašvaldības pieredzi atjaunojamās enerģijas popularizēšanā un 
izglītojošu pasākumu īstenošanā. Ideja ir šo pieredzi pārņemt arī Limbažu novadā, veidojot 
enerģijas konsultatīvo centru. Finansējuma piesaistīšanai enerģijas centra veidošanai plānots 
rakstīt projekta pieteikumu Latvijas – Igaunijas Pārrobežu sadarbības programmā. 

Ilze Dzene informēja par nepieciešamību aizpildīt Vācijas pieredzes apmaiņas brauciena 
novērtējuma anketas. Anketas jāaizpilda un jāatsūta elektroniski uz ilze@ekodoma.lv. 
 
2. Iepazīšanās ar r īcības pl āna satura melnrakstu. Atbild ību sadal īšana 

Ilze Dzene iepazīstināja klātesošos ar BioRegions projekta partnera ENVIROS (Čehija) 
sagatavoto rīcības plāna satura uzmetumu. Tika izteikts priekšlikums pirmajā tikšanās reizē 
izskatīt plāna pirmo daļu – esošās situācijas aprakstu un sadalīt atbildības par plāna atsevišķu 
nodaļu rakstīšanu un informācijas vākšanu. 

Tikšanās dalībnieki diskutēja par esošo datu pieejamību un stratēģijām plāna izstrāde 
nepieciešamo datu vākšanai. Tika secināts, ka ir pieejama informācija par pašvaldības ēkām un 
objektiem, bet nav pilnvērtīgas informācijas par privāto sektoru un mājsaimniecībām. 

Konceptuāli tika nolemts, ka atbildības par informācijas vākšanu atsevišķu nodaļu 
rakstīšanai tiek sadalītas sekojoši: 

� Vispārējs novada raksturojums – Limbažu novada pašvaldība (informācija no esošās 
Attīstības programmas un jaunā Teritorijas plāna, kas šobrīd ir izstrādes stadijā) 
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� Esošā enerģētikas infrastruktūra – informācija no Limbažu siltuma par siltuma 
ražošanu 

� Esošais enerģijas patēriņš – dati par pašvaldības ēkām no Limbažu novada 
pašvaldības, mājsaimniecību patēriņu iespējams noteikt, izmantojot vidējos valsts 
indikatorus, bet mājsaimniecību skaitu noteikt pēc Nekustamā īpašuma reģistra 
datiem (tikai ēkas, kas nodotas ekspluatācijā) 

� Pārskats par citiem saistītiem plānošanas dokumentiem novadā, t.sk. atsevišķos 
pagastos – Limbažu novada pašvaldība (noskaidros no pārvalžu vadītājiem) 

� Pārskats par saistītiem Valsts plānošanas dokumentiem attiecībā uz enerģētikas 
sektoru – Ekodoma 

� Bioenerģijas potenciāla analīze – Ekodoma un Limbažu novada pašvaldība 
� Biomasas piegādes ķēžu analīze – Ekodoma un Limbažu novada pašvaldība 

 
3. Diskusija par biomasas lo ģistikas centra veidošanas iesp ējām Limbažu novad ā 

Ģirts Ieleja ierosināja, ka pašvaldība varētu būt iniciators biomasas loģistikas centra 
izveidei Limbažu novadā. Biomasas loģistikas centrs varētu būt kā daļa no enerģijas 
konsultatīvā centra, kura galvenie darbības virzieni būtu: 

� Sadarbība ar skolām; 
� Bezmaksas konsultāciju sniegšana vietējiem iedzīvotājiem. 

Tas varētu darboties līdzīgi kā lauku konsultāciju centrs, iespējams paplašinot esošo 
lauku konsultāciju centra struktūru. Šobrīd centrs ir sadalīts konsultatīvajā un komercstruktūrā. 
Juridiski nav iespējams šobrīd pievienot enerģijas konsultatīvo centru esošajai struktūrai, bet ir 
iespējami dažādi praktiski risinājumi, kā to izdarīt. 

Mārcis Krūzenbergs ierosināja paplašināt Limbažu siltuma esošo darbību, pašiem veicot 
kurināmā sagādi izmantošanai uzņēmuma katlu mājās. Tiek piedāvāts šķeldot pašvaldībai 
piederošo ceļu grāvmalās augošos krūmus un iespējams piedāvāt tīrīt aizaugušās 
lauksaimniecība neizmantotās zemes. Sākumā šķeldotājus un nepieciešamo tehniku var pirkt 
kā ārpakalpojumu. Ja šāds risinājums izrādīsies veiksmīgs, ir iespējams ietaupīto naudu ieguldīt 
pašvaldības biomasas loģistikas centra izveidei. Tādējādi tiktu atrisināta pašvaldību problēma ar 
nepieciešamību attīrīt ceļu grāvmalas no krūmiem. 

Gints Rožkalns pauda bažas, ka krūmu šķeldošana nav Limbažu siltuma pamatdarbība un 
katram būtu jānodarbojas ar to, ko katrs vislabāk prot, bet piebilda, ka, iespējams, Limbažu 
siltuma valdes priekšsēdētāja viedoklis varētu atšķirties. 

Mārcis Krūzenbergs apņēmās līdz nākošai tikšanās reizei veikt vienkāršotu aprēķinu par 
šīs shēmas finansiālo izdevīgumu. 
 
4. Darba grupas tikšan ās pl āna apspriešana un uzdevumi n ākamajai tikšan ās reizei 

Tika konceptuāli nolemts, ka darba grupas tikšanās notiks vismaz reizi mēnesī. Darba 
grupas dalībnieku sastāvs būs atkarīgs no tikšanās reizē apspriežamo jautājumu rakstura. 
Darba grupas ir atvērtas jebkuram interesentam. 

Uzdevumi nākamai tikšanās reizei: 
� Aizpildīt un atsūtīt uz ilze@ekodoma.lv Vācijas brauciena novērtējuma anketu  
� Ekodoma prezentēs galējo rīcības plāna saturu 
� Ģirts Ieleja noskaidros no pārvalžu vadītājiem par viņu rīcībā esošiem plānošanas 

dokumentiem, kas var tikt izmantoti bioenerģijas rīcības plāna tapšanā 
� Mārcis Krūzenbergs veiks vienkāršotu ekonomisko aprēķinu par zaru šķeldas 

ražošanas izdevīgumu pašvaldībai piederošo ceļu servitūtos 
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 31.maijā plkst.10:00 Limbažu novada pašvaldībā. 
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Protokols nos ūtīts: 

Ģirtam Ielejam, girts.ieleja@limbazi.lv  
Mārcim Krūzenbergam, bumpo-vaivari@inbox.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
Second meeting in Limbaži target region 

2011.gada 31.maij ā no plkst.10:00-11:30 
Limbažu novada pašvaldībā 
Rīgas ielā 16 
Limbažos, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Progress rīcības plāna izstrādē.  
2. Plānotā Somijas kolēģu vizīte, lai novērtētu ilgtspējības kritērijus topošam rīcības 

plānam. 
3. Plānotā Vācijas kolēģu vizīte (Christian Epp), kas vērtēs bioenerģijas loģistikas centra 

izveides nepieciešamību un iespējas. 
4. Informācija par plānoto pieredzes apmaiņas braucienu uz Zviedriju. 
5. Informācija par sadarbības iespējām citā Eiropas projektā – UrbanBiogas. 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
Mārcis Krūzenbergs, SIA „Bumpo” direktora vietnieks 
 
1. Progress r īcības pl āna izstr ādē 

Ilze Dzene informē, ka rīcības plāna struktūra nav mainījusies no sākotnēji sagatavotā 
rīcības plāna uzmetuma. Ir uzsākta informācijas apkopošana no esošajiem reģiona plānošanas 
dokumentiem. Ģirts Ieleja apstiprina, ka uz Limbažu novadu šobrīd attiecināmi divi dokumenti – 
Limbažu pilsētas un Limbažu pagasta tūrisma mārketinga stratēģija un Limbažu novada 
attīstības programma 2011.-2017.gadam. Viņš arī ziņo pa to, ka ir uzsākusies Limbažu novada 
teritorijas plānojuma izstrāde (ilgs vēl aptuveni vienu gadu). Šobrīd tiek apzināta esošā situācija. 
Nākošā fāze būs iesniegumu iesniegšana no iedzīvotājiem un juridiskajām personām par 
izmaiņām teritorijas plānojumā. Tam sekos atzinumi no atbildīgajām institūcijām un pirmā 
sabiedriskā apspriešana (2011.gada septembrī). Ģirts Ieleja ierosina rīcības plānu integrēt 
teritorijas plānojumā sadaļā „Infrastruktūra”, līdz ar to tam būtu jābūt gatavam uz pirmo 
sabiedrisko apspriešanu. 

Attiecībā uz nepieciešamajiem datiem par koksnes resursu potenciālu novadā Ģirts Ieleja 
ir kontaktējies ar pašvaldībām, kurām ir meži. Pašvaldības apsolījušas no esošajiem mežu 
apsaimniekošanas datiem iegūt informāciju par vidējo koksnes daudzumu mežos.  

No SIA „Limbažu siltums” ir saņemti dati par enerģijas izstrādi 2010.gadā. SIA „Ekodoma” 
izanalizēs dotos datus un nepieciešamības gadījumā lūgs papildus informāciju.  

Mārcis Krūzenbergs ir sagatavojis ekonomisko aprēķinu pašvaldībai piederošo ceļu 
grāvmalās augošo krūmu šķeldošanai un iepazīstina ar to klātesošos. Viņš aprēķinājis, ka ar 
savu tehniku (otrā projekta fāze) ieguldītie līdzekļi atmaksājas trīs līdz četru gadu laikā. Tiek 
secināts, ka par šo jautājumu ir nepieciešams viedoklis  no SIA „Limbažu siltums” un Limbažu 
pašvaldības un ka iesaistītās puses ir nepieciešams informēt par plānotajām aktivitātēm un 
iesaistīt plānošanas procesā. Tiek izvirzītas divas turpmākās rīcības iespējas: 
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1. turpināt vienotu un pakāpenisku rīcības plāna izstrādi; 
2. sadalīt rīcības plānu pa daļām un jautājumu par loģistikas centra izveidi sākt virzīt 

tuvākajā laikā. 
Gala lēmums netiek pieņemts. Tiek nolemts, ka 2011.gada 21.jūlijā apvienotās komitejas 

sēdē BioRegions projekta aktivitātes tiks prezentētas Limbažu novada domei. Pēc sēdes 
plānota tikšanās ar AS „Limbažu siltums” pārstāvjiem. Turpmākā rīcība balstīsies uz šo 
pasākumu rezultātiem.  
 
 
2. Plānot ā Somijas kol ēģu viz īte, lai nov ērtētu ilgtsp ējības krit ērijus topošam r īcības 

plānam 

Ilze Dzene informē, ka tiek plānota Somijas kolēģu vizīte Limbažu novadā, lai novērtētu 
topošā rīcības plāna ilgtspējības kritērijus. Eija Alakangas (VTT, Somija) ir piedāvājusi divus 
iespējamos vizītes datumus - 22.-23/08/2011 un 29.-30./08/2011. Tiek nolemts, ka vizīte notiks 
2011.gada 22.-23.augustā. Ilze Dzene par to informēs Eiju Alakangas. 
 
3. Plānot ā Vācijas kol ēģu viz īte (Christian Epp), kas v ērtēs bioener ģijas lo ģistikas centra 

izveides nepieciešam ību un iesp ējas 

Ilze Dzene informē, ka tiek plānota Vācijas kolēģu vizīte, kuras laikā tiks vērtēta 
bioenerģijas loģistikas centra izveides nepieciešamība un iespējas. Christian Epp ir nosūtījis 
SIA „Ekodoma” vadlīnijas biomasas loģistikas centra izveides novērtējumam reģionā. Ir 
nepieciešams apkopot vadlīnijās prasīto informāciju (lielākoties nāks no rīcības plāna) un 
pirmos darba rezultātus nosūtīt Christian Epp (vēlams līdz jūlija vidum), kurš sniegs savu 
viedokli par bioenerģijas loģistikas centra izveides plusiem un mīnusiem, izveides 
nepieciešamību. 

Plānotā Christian Epp vizīte varētu notikt 2011.gada augustā vai septembrī. Vizītes laikā 
būtu jāpieņem lēmums par to, vai tiks veidots loģistikas centrs.  
Visi piekrīt, ka loģistikas centra izveidei jānotiek soli pa solim, analizējot iespējas un ieguvumus 
reģionam, ko tas var dot.    
 
4. Inform ācija par pl ānoto pieredzes apmai ņas braucienu uz Zviedriju 

Ilze Dzene informē, ka 2011.gadā septembrī tiek plānots pieredzes apmaiņas brauciens 
uz Zviedrijas pilsētu Jönköping. Zviedrijas partneri ir piedāvājuši iespējamos apskates objektus.  
Ģirts Ieleja ierosina, ka Latvijas delegācija varētu braukt ar mazas ietilpības autobusu (8+1 
vieta). SIA „Ekodoma” apņemas veikt brauciena izmaksu aprēķinu. Tiek nolemts, ka pieredzes 
apmaiņas braucienā būtu jāiesaista pārstāvji no Limbažu domes un SIA „Limbažu siltums”.  
 
5. Inform ācija par sadarb ības iesp ējām projekt ā UrbanBiogas.  

Ilze Dzene informē, ka SIA „Ekodoma” un SIA „ZAAO” ir iesaistījušies projektā 
UrbanBiogas, kura mērķis ir izveidot organisko atkritumu vākšanas un pārstrādes sistēmu 
Valmierā un tuvākajā apkārtnē. Iespējams, kādas no projekta UrbanBiogas aktivitātēm var 
sasaistīt ar BioRegions aktivitātēm. Ģirts Ieleja izsaka viedokli, ka ideja ir laba, bet Limbažu 
pilsētas problēma, kas var kavēt projekta aktivitātes, ir nesakārtota atkritumu apsaimniekošanas 
sistēma – katrai mājai nav sava atkritumu konteinera un notiek nekontrolēta atkritumu 
izmešana.  

 
Nākošā tikšanās 2011.gada 21.jūnijā plkst.10:00 Limbažu novada pašvaldībā. 
 
Protokols nos ūtīts: 
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Ģirtam Ielejam, girts.ieleja@limbazi.lv  
Mārcim Krūzenbergam, bumpo-vaivari@inbox.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
Aigai Barisai, aiga@ekodoma.lv 

 
 
 

 
Third meeting in Limbaži target region 

2011.gada 21.jūnij ā no plkst.10:00-11:10 
Limbažu novada pašvaldībā 
Rīgas ielā 16 
Limbažos, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Progress rīcības plāna izstrādē.  
2. Progress biomasas loģistikas centra idejas izstrādē. 
3. Projekta prezentācija 21.jūlija domes apvienoto komiteju sēdē. 
4. Pasākumi plašākas sabiedrības iesaistīšanai plāna izstrādē un komentēšanā. 
5. Zviedrijas brauciena organizēšana un iespējamie dalībnieki. 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
 
1. Progress r īcības pl āna izstr ādē 

Ilze Dzene informē, ka no pieejamajiem datu avotiem (datu bāze „Gaiss-2”, CSB, Valsts 
meža dienests, Lauku atbalsta dienests, Iepirkumu uzraudzības birojs) tiek vākta un apkopota 
informācija par esošajiem bioenerģijas patērētājiem Limbažu novadā. Informācija ir pieejama 
par valsts iestādēm un ražošanas uzņēmumiem, kam saskaņā ar likumdošanas prasībām 
sadedzināšanas iekārtu ekspluatācijai ir nepieciešama piesārņojošās darbības atļauja. 
Informācija nav pieejama par kurināmā patēriņu Limbažu novada mājsaimniecībās. Lai 
aprēķinātu mājsaimniecību kurināmā patēriņu, tiek plānots izmantot datus par vidējo kurināmā 
patēriņu mājsaimniecībās Latvijā. Aprēķinam ir nepieciešama informācija par to mājsaimniecību 
skaitu Limbažu novadā, kas nav pievienotas centralizētajai siltumapgādei.  

Lai noskaidrotu, kādas ir galvenās bioenerģijas plūsmas, Ilze ierosina apzvanīt lielākos 
bioenerģijas patērētājus Limbažu novadā un lūgt informāciju par bioenerģijas ieguves avotiem 
un daudzumu.  

Ģirts Ieleja ierosina, ka datus par ciršanas apjomiem varētu būt iespējams iegūt no 
reģionālās mežniecības, kas izsniedz ciršanas apliecinājumus Limbažu novadā. Ģirts apņemas 
noskaidrot par datu pieejamību. 

Ilze informē Ģirtu par Vācijas kolēģa (Bernard Schauberger) vizīti, kas plānota 9.-
10/08/2011. Ģirts piekrīt šim datumam.  
 
2. Progress biomasas lo ģistikas centra idejas izstr ādē 

Joprojām tiek izskatīta iespēja īstenot grāvmalu krūmu šķeldošanu Limbažu pilsētas 
siltumapgādes vajadzībām. Līdzīgus projektus saistībā ar ceļu grāvmalās augošo krūmu 
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šķeldošanu ir īstenojušas divas Daugavpils rajona pašvaldības (Višķu pašvaldība 2002.gadā un 
Kalupes pašvaldība 2004.gadā). Šo pašvaldību piemērs rāda, ka aptuveni četru gadu laikā 
pašvaldību ceļu grāvmalas un nomales ir pilnībā iztīrītas. Ilze izsaka viedokli, ka ir nepieciešams 
detalizētāka izpēte par grāvmalu biomasas potenciālu un šķeldošanas pakalpojuma cenām, lai 
pamatotu projekta rentabilitāti. Ģirts apņemas noskaidrot ceļu kopgarumu un servitūtu platumu 
Limbažu novadā. SIA „Ekodoma” veiks izpēti par potenciālo šķeldas ieguves apjomu un 
kvalitāti, kā arī krūmu un zaru šķeldas kvalitātes ietekmi uz sadedzināšanas iekārtu darbību. Ilze 
ierosina, ka šajā jautājumā varētu kontaktēties ar Eiju Alakangas. Attiecībā uz šķeldas kvalitātes 
noteikšanu (sadegšanas siltums, mitruma, pelnu saturs) pastāv iespēja veikt eksperimentus 
RTU VASSI Vides monitoringa laboratorijā.   

Ilze interesējas, vai būtu iespējams veikt cenu aptauju par ceļu grāvmalu krūmu 
šķeldošanas ārpakalpojumu, lai noskaidrotu konkrētus cenu piedāvājumus, ko varētu minēt 
prezentācijā domē. Ģirts atbild, ka šī procedūra nav tik vienkārša. Vispirms jāsaprot, vai šis 
pakalpojums prasīs kādas izmaksas vai tieši otrādi – nesīs ienākumus. Pašvaldībai pašai 
šķelda nav nepieciešama, tāpēc tā var vienīgi nodot apsaimniekošanā kādam pašvaldības ceļu 
grāvmalas. Visdrīzāk tas būtu „Limbažu siltums”, kas attiecīgi organizētu cenu aptauju par 
reālās apsaimniekošanas cenām. Tiek secināts, ka šobrīd cenu aptauju var veikti vienīgi 
neoficiālās sarunās ar pakalpojuma sniedzējiem.  

Ģirts informē par plānoto INTEREG sadarbības projektu ar „Lauku konsultāciju centru”, 
kura uzsaukums ir šā gada 12.augustā un sadarbības projektu ar Igauniju. Tā kā pirmā projekta 
attīstība kavējas, tiek secināts, ka visdrīzāk kādas no projekta „BioRegions” aktivitātēm varētu 
būt saistītas minēto Igaunijas projektu. Šajā gadījumā SIA „Ekodoma” var palīdzēt ar projekta 
pieteikuma izstrādi.   

Ilze jautā, vai Limbažu novada pašvaldībai līdz šim ir bijusi pieredze ar PPP (publiskā un 
privātā partnerība) projektiem? Ģirts atbild, ka ar realizētiem projektiem šādas pieredzes nav. 
Ģirts uzsver, ka pasākumam nepieciešams finanšu ekonomiskais pamatojums, kam pašvaldība 
nevar atvēlēt līdzekļus. Nepieciešamais finansējums jāatrod kāda projekta ietvaros. Projekti 
parasti nevēlas piešķirt līdzekļus gan izpētei, gan projektēšanai, gan būvniecībai. Tiek secināts, 
ka „BioRegions” projekta ietvaros vajadzētu īstenot izpēti, ko pēc tam attīstīt tālāk Igaunijas 
projektā. 
 
3. Projekta prezent ācija 21.j ūlija domes apvienoto komiteju s ēdē 

Atbildot uz Ilzes jautājumu par prezentācijas ilgumu, Ģirts informē, ka prezentācijai 
vajadzētu iekļauties 10 minūtēs. Ilze plāno prezentācijā iekļaut sekojošus punktus: 

• Pamatinformācija par „BioRegions” projektu un aktivitātēm; 
• Informācija par to, ka aktivitātes tiek finansētas no projekta budžeta; 
• Limbažu novada biomasas rīcības plāna izveide; 
• Biomasas loģistikas centra izveide kā viena no projekta aktivitātēm; 
• Iespējamās blakus aktivitātes (piemēram, apmācība). 

Komitejas sēde notiks 21/07/2011 plkst.13:00 Limbažu novada domē. Ģirts palūgs, lai 
jautājums tiktu izskatīts sēdes sākumā. Izdales materiāls ir jāsagatavo uz iepriekšējo nedēļu 
(11.-14/07).  

Līdz prezentācijai nepieciešams izdomāt biomasas loģistikas centra nosaukumu. Kā 
iespējamie varianti minēti „Energokonsultāciju centrs”, „Energoresursu izpētes centrs” un 
„Atjaunojamo energoresursu un energoefektivitātes centrs”. Gala lēmums par centra 
nosaukumu netiek pieņemts. 
 
4. Pasākumi plaš ākas sabiedr ības iesaist īšanai pl āna izstr ādē un koment ēšanā 
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Tiek nolemts informāciju par projektu „BioRegions” raksta veidā publicēt Limbažu novada 
ziņās, kas iznāk vienu reizi mēnesī, un Limbažu novada interneta mājas lapā. Jūlijā pirmajā 
nedēļā gaidāms Limbažu novada ziņu speciālizlaidums veltīts izglītībai. Jūlija otrajā nedēļā 
plānots regulārais laikraksta izdevums, kurā ir iespējams publicēt informāciju par projektu. 
Rakstam jābūt gatavam nedēļu pirms izdošanas. Raksts jānosūta uz liva.taurina@limbazi.lv.  
 
5. Zviedrijas brauciena organiz ēšana un iesp ējamie dal ībnieki 

Ilze informē, ka SIA „Ekodoma” veic cenu izpēti dažādām alternatīvām.  
Ģirts ierosina, ka par iespējamajiem Zviedrijas brauciena dalībniekiem varētu spriest nākošajā 
tikšanās reizē (21/07), uz kuru būtu uzaicināti arī Limbažu siltuma pārstāvji (Gints Rožkalns, 
Ainārs Grīviņš, Valters Mardoks), Spīdola Lielmane no Limbažu fonda, biomasas projektu 
attīstītāji (Gravās un Katvaros) un vēl kāds izstrādātājs, kas varētu veikt šķeldošanu kā 
ārpakalpojumu.  
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 21.jūlijā plkst.10:00 Limbažu novada pašvaldībā. Prezentācija 
domes sēdē 2011.gada 21.jūlijā plkst.13:00.  
 
 
Uzdevumi Ģirtam:  

• Informācija no mežniecības par ciršanas apjomiem 
• Informācija par ceļu kopgarumu Limbažu novadā 
• Organizatoriskās lietas, kas saistītas ar prezentāciju domē 
• Biomasas projektu attīstītāju uzrunāšana (Gravās un Katvaros) 
• Vēl kāda uzņēmuma, kas varētu veikt šķeldošanu, uzrunāšana 
• Padomāt par biomasas loģistikas centra nosaukumu 
• SIA Limbažu siltums uzrunāšana 

 
Uzdevumi SIA „Ekodoma”: 

• Bioenerģijas patērētāji un galvenās plūsmas Limbažu novadā 
• Izpēte par ceļu grāvmalu šķeldas potenciālu un kvalitāti 
• Prezentācija domes sēdei 
• Izdales materiāls domes sēdei 
• Raksts Limbažu novada ziņām un mājas lapai 
• Padomāt par biomasas loģistikas centra nosaukumu 
• Cenu izpēte Zviedrijas braucienam 

 
Protokols nos ūtīts: 
Ģirtam Ielejam, girts.ieleja@limbazi.lv  
Mārcim Krūzenbergam, bumpo-vaivari@inbox.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
Aigai Barisai, aiga@ekodoma.lv 
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Round table discussion with interested parties in L imbaži region 
 
2011.gada 21.jūnij ā no plkst.10:00-11:10 
Limbažu novada pašvaldībā 
Rīgas ielā 16 
Limbažos, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Iepazīšanās ar diskusijas dalībniekiem un tikšanās mērķi 
2. Diskusijas dalībnieku iepazīstināšana ar BioRegions projektu 
3. Diskusijas dalībnieku iepazīstināšana ar rīcības plānā piedāvātajām grāvmalu biomasas 

šķeldošanas projekta alternatīvām 
4. Diskusijas 
5. Nobeigums un secinājumi 

 
Dalībnieki 

Nr. 
p.k. 

Vārds, uzvārds Organizācija Telefons E-pasts 

1 Gints Rožkalns Limbažu novada 
pašvaldība 

29439887 
 

gints_rozkalns@inbox.lv 

2 Valters Mardoks SIA „Limbažu 
siltums” 

 valters.mardoks@inbox.lv 

3 Mārtiņš Ritums 
Treimanis 

ZS  „Jaundzelves” 29215974 
29480932 

 

4 Agris Blumers Limbažu novada 
pašvaldība 

29252432 
 

agris.blumers@gmail.com  

5 Gatis Lapiņš SIA „Rollek-A” 26633333 
 

gatis2a@inbox.lv 

6 Sandis Cīrulis SIA „green&white” 26564100 
 

greenwhite.sia@inbox.lv 

7 Ritvars Ramis SIA „Zeltiņu nami” 26663333 
 

ramysrr@inbox.lv  

8 Mārcis 
Krūzenbergs 

SIA „Bumpo” 29158997 
 

bumpo-vaivari@inbox.lv 

9 Ģirts Ieleja Limbažu novada 
pašvaldība 

29228858 
 

girts.ieleja@limbazi.lv 

10 Dagnija 
Blumberga  

RTU 67323 212 
 

dagnija@btv.lv  

11 Ilze Dzene SIA „Ekodoma” 26438212 ilze@ekodoma.lv   
 

12 Aiga Barisa SIA „Ekodoma” 67323 212 
 

aiga@ekodoma.lv 

 
 
1. Iepazīšanās ar diskusijas dal ībniekiem un tikšan ās mērķi 

Limbažu novada pašvaldības domes priekšsēdētāja pirmais vietnieks Gints Rožkalns 
iepazīstina ar klātesošajiem diskusijas dalībniekiem un tēmas aktualitāti.  
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2. Diskusijas dal ībnieku iepaz īstin āšana ar BioRegions projektu 

SIA „Ekodoma” projektu vadītāja Ilze Dzene iepazīstina diskusijas dalībniekus ar 
BioRegions projektu, projekta mērķiem un aktivitātēm, topošo rīcības plānu bioenerģijas 
veicināšanai novadā.  
3. Diskusijas dal ībnieku iepaz īstin āšana ar r īcības pl ānā pied āvātajām alternat īvām 

Rīgas Tehniskās universitātes profesore Dagnija Blumberga informē par ideju savākt 
biomasu no pašvaldības ceļiem, dzelzceļam un elektropārvades līnijām piegulošajām 
teritorijām, šķeldot to un izmantot pilsētas katlu mājā. Projekta realizācijai tiek piedāvātas trīs 
alternatīvas: 

1. Koksnes sagatavošanu uzņemas pašvaldības uzņēmums vai siltuma ražotājs Mīnuss: 
jābūt precīzi nodalītam, cik maksā šķeldas sagatavošana un aizvešana līdz katlu 
mājai, citādi uzņēmumam zūd motivācija. 

2. Aktivitāti realizē pilnīgi finansiāli neatkarīgs uzņēmums, kuram šī aktivitāte ir bizness. 
Šajā gadījumā ļoti svarīga kļūst koksnes kvalitāte. 

3. Publiskā privātā partnerība. Ir dažādas shēmas. 
Otrs apspriežamais jautājums saistās ar loģistikas centru, ar kura palīdzību būtu 

iespējams nodrošināt efektīvu enerģētiskās koksnes sagatavošanu un izmantošanu Limbažu 
novadā.  
Dalībnieki tiek aicināti izvērtēt piedāvātās alternatīvas un izteikt savu viedokli.  
 
4. Diskusijas 

Ritvars Ramis: Uzskata, ka pašvaldība nevar pirkt tehniku un šķeldot grāvmalu biomasu 
un siltuma ražotājam ir jāražo siltums, nevis jāgādā kurināmais. Ar kurināmā sagādi 
jānodarbojas citam uzņēmumam. Ieguvums pašvaldībai no projekta realizācijas ir sakopta vide. 
Izmaksas zāģēšanai, šķeldošanai un sagādei būs proporcionālas cenai, par kuru Limbažu 
siltums gatavs maksāt par piegādāto kurināmo.  

Gints Rožkalns: Interesējas par esošo praksi grāvmalu apsaimniekošanā. 
Ritvars Ramis: Atbildot uz iepriekš izskanējušo jautājumu, stāsta, ka pašlaik, kamēr 

kokiem ir lapas, nekas netiek darīts. Grāvmalu sakopšana notiek ziemas periodā. Krūmu 
atjaunošanās prasa 5-6 gadus. Uzskata, ka grāvmalu biomasai 25% mitruma saturs nav reāls.  

Dagnija Blumberga: Uzsver nepieciešamību domāt ilgtermiņā un apzināties, ka nākotnē 
šķelda būs jāžāvē. Sadedzinot enerģētisko koksni ar augstu mitruma saturu, šobrīd tā tiek 
izniekota.Papildus tam jādomā, kur izmantot koģenerācijas siltumu.  

Mārcis Krūzenbergs: Pastāsta par Vācijas piemēru, kur dūmgāzes izmanto koksnes 
žāvēšanai.    

Agris Blumers: Papildina Krūzenberga teikto par Vācijas pieredzi saistībā ar šķeldas 
sagatavošanu un žāvēšanu. Žāvēšanai nav nepieciešamas pārāk lielas angāru platības, jo tā 
notiek pa sekcijām.  

Ritvars Ramis: Interesējas, cik maksā visas žāvēšanas sistēmas izveide? Tiek minēts par 
Nīderlandes piemēru, kur ir uzbūvēts laukums ar iebūvētu ventilācijas sistēmu, kurā vasarā tiek 
žāvēta šķelda (Ramja kunga uzņēmums nodarbojas ar šķeldas sagatavošanu 12 gadus).  

Gints Rožkalns: Interesējas par citām tehnoloģijām, kā atgūt enerģiju no mitras koksnes. 
Dagnija Blumberga: Pastāsta par kondensatora izmantošanu šķeldas katlu mājā Ludzā, 

pateicoties kuram iespējams ietaupīt 10-20% kurināmā. Profesore Blumberga iesaka, ka 
Limbažos nepieciešams izveidot enerģētiskās koksnes efektīvas izmantošanas sistēmu, kas 
kalpotu kā piemērs pārējiem Latvijas novadiem.  

Mārtiņš Ritums: Uzskata, ka visu izsaka cena. Koksnes iegūšanai un sagatavošanai 
nepieciešams liels enerģijas patēriņš. Vai nav izdevīgāk šo degvielu tieši sadedzināt? Rituma 
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Kungs uzskata, ka, darbojoties ar šķeldu, jāpanāk ES piemaksas par zemo mitruma saturu, tikai 
tad ražotāji būs ar mieru darboties. Zviedrijā piemaksā par celmu vākšanu. 

Dagnija Blumberga: Iebilst, ka, pirmkārt, šādas piemaksas kropļo tirgu un, otrkārt, 
siltumenerģijas ražošana (LVL/MWh) no šķeldas maksā 3x lētāk nekā no dabasgāzes.  

Ģirts Ieleja: Atgādina par bioenerģijas reģiona mērķi – pašiem efektīvi izmantot savus 
energoresursus. Ir nepieciešams energoefektivitātes centrs, kas palīdzētu cilvēkiem un 
koordinētu KPFI līdzekļu saņemšanai. Tiek minēts, ka pašvaldībai ir biznesa centra attīstības 
ideja, kas pamazām attīstītās. Izskan ierosinājums biznesa centrā integrēt daļu no loģistikas 
centra.  
 
5. Nobeigums un secin ājumi 

Diskusijas dalībnieku vidū ir divējāds viedoklis. No vienas puses, siltumenerģijas ražotājs 
atbalsta ideju par bioenerģijas centra izveidi, ja vien tiek samazinātas ražošanas izmaksas. No 
otras puses, pastāv viedoklis, ka loģistikas centrs tikai sadārdzinātu kurināmā izmaksas. 
Piemērotāks risinājums būtu angāra izveide, kurā notiktu kurināmā žāvēšana. Šādu projektu 
varētu īstenot, piesaistot ES līdzfinansējumu. Angāram būtu jāatrodas SIA Limbažu siltums 
katlu māju tuvumā, jo pārējā novadā šķeldas patēriņš ir neliels.  

Saistībā ar grāvmalu biomasas šķeldošanas projektu, tiek izteikts pieņēmums, ka novadā 
nav pietiekami daudz resursu. Kā viens no negatīvajiem aspektiem tiek minēta projekta zemā 
rentabilitāte. Pašvaldība negribētu riskēt ar finansiāliem ieguldījumiem šajā projektā. Ieteiktais 
risinājums – pašvaldība iznomā šķeldas ražotājam grāvmalas un pēc ta nopērk šķeldu par 
konkrētu cenu. Pakalpojuma cena atkarīga no konkrētās vietas un darba apjoma. Pašvaldībai 
pastāv publiskais iepirkums. Tāpēc organizācijā jābūt pašvaldības kapitāldaļām, siltumenerģijas 
ražotājam un šķeldas piegādātājam.  
 
 
Uzdevumi SIA „Ekodoma”: 

� Pasākuma programmas izsūtīšana diskusijas dalībniekiem par pieredzes apmaiņas 
vizīti uz Zviedriju 

 
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 22.augustā plkst.13:00 Limbažu novada pašvaldībā.  

 
 
 

 
Sustainability criteria visit in Limbaži target reg ion 
 
2011.gada 22.august ā no plkst.13:00-16:30 
Limbažu novada pašvald ībā, Rīgas iel ā 16, Limbažos 
SIA „Bumpo”, Vi ļķenes pagast ā, Limbažu novad ā 
 
Dienask ārt ība 

1. Iepazīšanās ar viesiem Limbažu novada pašvaldībā 
2. Informācijas apmaiņa par Somijas un Limbažu novada pieredzi vietējā biomasas tirgus 

attīstībā 
3. Diskusija par biomasas kvalitātes un ilgtspējības jautājumiem Limbažu novadā 
4. Došanās uz kokapstrādes uzņēmumu SIA  „Bumpo” Limbažu novada Viļķenes pagastā 
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Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
Mārcis Krūzenbergs, SIA Bumpo direktors 
Viesturs Krūzenbergs, SIA Bumpo īpašnieks 
Eija Alakangas, VTT (Somija) 
Lauri Kujanpaa, VTT (Somija) 
 
1. Iepazīšanās ar viesiem Limbažu novada pašvald ībā 

Eija Alakangas un Lauri Kujanpaa pārstāv Somijas Tehniskās izpētes centru VTT un 
projektā BioRegions atbild par biomasas ražošanas un izmantošanas kvalitātes un ilgtspējības 
kritēriju novērtējumu mērķa reģionā.  

VTT Somijas Tehniskās izpētes centrs ir lielākā multi-tehnoloģisko pētījumu organizācija 
Ziemeļeiropā. VTT ir dibināts 1944.gadā. Galvenais VTT bioenerģijas pētījumu mērķis ir 
samazināt siltumnīcefekta gāzu emisijas, kas saistītas ar elektroenerģijas ražošanu, radot 
priekšnoteikumus palielinātai biomasas kurināmo izmantošanai dažādiem mērķiem un dažādos 
apmēros. 
 
 
2. Inform ācijas apmai ņa par Somijas un Limbažu novada pieredzi viet ējā biomasas tirgus 

att īst ībā 

Eija Alakangas iepazīstina ar Somijas pieredzi bioenerģijas ražošanā un izmantošanā. 
Šobrīd Somijā ir izveidojušās daudz bioenerģijas staciju, kas novedis pie lielas konkurences par 
izejvielām.  

Ģirts Ieleja informē par privātajiem investoriem, kam ir plāni saistībā ar atjaunojamās 
enerģijas projektu īstenošanu Limbažu reģionā (koģenerācijas stacija, biogāzes stacija). 
Pašvaldības lielākais projekts enerģētikas infrastruktūras jomā šobrīd ir centralizētās 
siltumapgādes siltumtīklu rekonstrukcija. Kā nākamais solis tiek plānota koģenerācijas stacijas 
būvniecība Limbažu pilsētā.  

 
3. Diskusija par biomasas kvalit ātes un ilgtsp ējības jaut ājumiem Limbažu novad ā 

Diskutējot par biomasas kvalitātes un ilgtspējības jaunājumiem Limbažu reģionā tika 
apskatīti gan ekonomiskie, gan sociālie un vides ieguvumi un ierobežojumi, kas saistās ar 
bioenerģijas ražošanu un izmantošanu reģionā.  Tā kā pašvaldības budžetu galvenokārt veido 
iedzīvotāju ienākumu nodoklis, pašvaldības interesēs ir veicināt „zaļo” darba vietu rašanos 
reģionā.  

Būtiskākās vides vajadzības reģionā saistās ar ūdensapgādi. Problemātisks ir arī ēku 
energoefektivitātes jautājums. 2011.gadā mājsaimniecībām pirmo reizi bija iespēja saņemt 
finansiālu atbalstu no valsts (KPFI) atjaunojamo energoresursu tehnoloģiju uzstādīšanai, tomēr, 
tā kā ēku energoefektivitāte novadā ir zema, šī vērtīgā enerģija tiek izniekota. Cita problēma 
plašākai atjaunojamās enerģijas un energoefektivitātes projektu īstenošanai ir tas, ka viss 
finansējums nepieciešams uzreiz, līdz ar to projektus var īstenot ierobežots cilvēku loks.  

Šajā kontekstā Ģirts pastāsta par pašvaldības plānu izveidot vietējo enerģētikas centru, 
kura sākotnējais uzdevums būtu sabiedrības izglītošana energoefektivitātes un atjaunojamās 
enerģijas jautājumos. Iespējas šī projekta īstenošanai tiek saskatītas saistībā ar Latvijas-
Igaunijas pārrobežu sadarbības programmu.  
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4. Kokapstr ādes uzņēmuma SIA „Bumpo”  apmekl ējums 
 
Pēc vizītes Limbažu pašvaldībā tika apmeklēts kokapstrādes uzņēmums SIA „Bumpo” 

Limbažu novada Viļķenes pagastā. Somijas kolēģi ar uzņēmuma īpašniekiem pārrunāja 
jautājumus, kas saistīt ar vietējo šķeldas tirgu, kurināmā kvalitāti un izcelsmi u.c.  

 
Nākošā tikšanās 2011.gada 6.septembrī plkst.10:00 Limbažu novada pašvaldībā 
 
BTC applicability visit in Limbaži region 
 
2011.gada 6.septembr ī no plkst.10:30-15:30 
Limbažu novada pašvaldībā, Rīgas ielā 16, Limbažos 
SIA „Limbažu siltums” katlu mājā Cēsu ielā 31, Limbažos 
SIA „Rolek-A”, Nākotnes iela 11, Limbaži 
SIA „Bumpo”, Viļķenes pagastā, Limbažu novadā 
 
Dienask ārt ība 

1. Tikšanās Limbažu novada pašvaldībā. Diskusijas par biomasas loģistikas centra izveidi 
Limbažu novadā 

2. Došanās uz SIA „Limbažu siltums” katlu māju Cēsu ielā 31, Limbažos 
3. Tikšanās ar šķeldas piegādātāju SIA „Rolek-A” Nākotnes ielā 11, Limbažos 
4. Došanās uz kokapstrādes uzņēmumu SIA  „Bumpo” Limbažu novada Viļķenes pagastā 

 
 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
Mārcis Krūzenbergs, SIA Bumpo direktors 
Viesturs Krūzenbergs, SIA Bumpo īpašnieks 
Valters Mardoks, SIA „Limbažu siltums” 
Ritvars Ramis, SIA „Rolek-A” 
Bernhard Schauberger, Biomassehof Achental (Vācija) 
 
1. Tikšan ās Limbažu novada pašvald ībā. Diskusija par biomasas lo ģistikas centra izveidi 

Limbažu novad ā 

Tikšanās laikā tika apspriesti jautājumi saistībā esošo situāciju biomasas izmantošanas 
jomā, pašvaldības plāniem saistībā ar enerģētikas konsultāciju centra izveidi un biomasas 
loģistikas centra (BLC) izveides iespējām.  

Pašvaldības ieguvums no BLC izveides būtu drošas, izmaksu efektīvas biomasas 
sagādes ķēdes izveide kvalitatīvas šķeldas piegādei pašvaldības centralizētās siltumapgādes 
uzņēmuma vajadzībām. Šobrīd pašvaldības finansiālā un cilvēkresursu situācija neļauj veidot 
BLC, līdz ar to tam būtu jābūt privātai struktūrai. Sākotnēji BLC attīstību varētu saistīt ar plānotā 
enerģētikas konsultāciju centra izveidi. 
 
2. SIA „Limbažu siltums” katlu m ājas apmekl ējums 

Tikšanās laikā ar pašvaldības SIA „Limbažu siltums” tehnisko direktoru tika apspriesti 
jautājumi saistībā ar Limbažu pilsētas centralizēto siltumapgādi. Siltumapgādes uzņēmums 
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konceptuāli atbalsta BLC izveidi, ja tiek tādējādi tiek nodrošināta atbilstošas kvalitātes šķeldas 
piegāde ilgtermiņā par stabilām cenām.  
 
3. Šķeldas pieg ādātāja SIA „Rolek-A” apmekl ējums 

SIA „Rolek-A” ir viens no šķeldas piegādātājiem Limbažu reģionā. Uzņēmuma nostāja pret 
biomasas loģistikas centra izveidi ir vairāk negatīva. Tiek pausts viedoklis, ka augstas kvalitātes 
šķeldai (izžāvētai šķeldai) reģionā šobrīd nebūs pielietojuma. Uzņēmuma pārstāvjiem tika 
paskaidrots, ka biomasas loģistikas centra attīstība tiek plānota pakāpeniski, novērtējot reģiona 
vajadzības.  
 
4. Kokapstr ādes uzņēmuma SIA „Bumpo”  apmekl ējums 

 
Dienas nobeigumā tika apmeklēts kokapstrādes uzņēmums SIA „Bumpo” Limbažu 

novada Viļķenes pagastā. Vācijas kolēģis ar uzņēmuma īpašniekiem pārrunāja jautājumus, kas 
saistīt ar vietējo šķeldas ražošanas tirgu.  
 
 
7th meeting in Limbaži target region 

2012.gada 26.mart ā plkst.15:00-16:30 
Limbažu novada pašvaldībā 
Rīgas ielā 16 
Limbažos, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Progress rīcības plāna izstrādē. 
2. Rīcības plānā iekļautie pasākumu priekšlikumi. 
3. Turpmākās projekta aktivitātes. 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Ģirts Ieleja, Limbažu novada pašvaldības Attīstības nodaļas vadītājs 
Agris Blumers, Limbažu novada pašvaldības domes izpilddirektors 
Gints Rožkalns, Limbažu novada pašvaldības domes priekšsēdētāja pirmais vietnieks, 
Didzis Zemmers, Limbažu novada pašvaldības domes Īpašumu apsaimniekošanas nodaļas 
vadītājs 
 
1. Progress r īcības pl āna izstr ādē 

Ilze Dzene un Aiga Barisa iepazīstina ar Limbažu novada Bioenerģijas ražošanas un 
izmantošanas veicināšanas rīcības plāna 2012.-2022.gadam jaunāko versiju. Sākotnējā rīcības 
plāna versija tika izsūtīta komentēšanai projekta partneriem. Pēc komentāru saņemšanas 
rīcības plānā tika veiktas izmaiņas. Jaunā rīcības plāna versija ietver trīs galvenos bioenerģijas 
reģiona mērķus: 

1) biomasas īpatsvara saglabāšana enerģijas gala patēriņā vismaz 80% robežās un 
pakāpeniska palielināšana, optimāli izmantojot vietējo biomasas potenciālu; 

2) biomasas izmantošanas efektivitātes paaugstināšana par vismaz 20% līdz 2022.gadam; 
3) enerģijas patēriņa samazināšana ēkās par vismaz 30% līdz 2022.gadam.  



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

83 
 

Rīcības plānā piedāvāti pasākumi izvirzīto mērķu sasniegšanai, kas iedalīti trīs grupās: (1) 
pasākumi biomasas īpatsvara palielināšanai novada energoapgādē; (2) pasākumi biomasas 
izmantošanas efektivitātes paaugstināšanai; (3) pasākumi energoefektivitātes un atjaunojamo 
energoresursu izmantošanas veicināšanai.  
 
2. Rīcības pl ānā iek ļautie pas ākumu priekšlikumi 

Rīcības plānā ir piedāvāti vairāki īstermiņa (2015.g.), vidēja termiņa (2017.g.) un ilgtermiņa 
(2022.g.) pasākumi un atskaites punkti, lai sekmētu bioenerģijas reģiona mērķu sasniegšanu. 
Tikšanās laikā tie tika apspriesti un veiktas korekcijas. Viens no piedāvātajiem pasākumiem, kas 
izraisīja plašu diskusiju, bija pašvaldības ēku energosertifikācija. Limbažu novada pašvaldības 
apsaimniekošanā ir ap 50 ēku. Visu ēku energoauditēšana un energosertificēšana prasītu 
ievērojamus finanšu resursus, turklāt būtu nepamatota, jo ir ēkas, kas netiek izmantotas. 
Pašvaldības pārstāvji interesējās par to, cik ilgi ir spēkā ēkas energoaudits un vai ir  iespējams 
gaidīt, līdz parādās kāda programma,  kas piedāvā līdzfinansējumu. Ilze uzsver energoaudita 
nozīmību, lai noteiktu, kuri pasākumi ir prioritāri. Tiek secināts, ka ir nepieciešams izveidot 
sarakstu ar pašvaldības apsaimniekošanā esošajām ēkām un īsu aprakstu par to izmantošanu, 
lai noteiktu ēkas, kurām ir nepieciešams energoaudits.  
Gints Rožkalns informē par SIA „Limbažu siltums” plāniem uzstādīt dūmgāzu kondensatorus 
katlu mājās Jaunatnes ielā un Cēsu ielā. Projektus plānots īstenot, piesaistot Eiropas fondu un 
privātu līdzfinansējumu. „Limbažu siltuma” pārstāvji jau ir iepazinušies ar līdzīgu katlu māju 
pieredzi dūmgāzu kondensatoru izmantošanā. 
Attiecībā uz enerģētisko kultūru audzēšanu tiek nolemts to neiekļaut rīcības plānā, jo 
pašvaldība nevar ietekmēt privāto zemju īpašniekus. Enerģētisko kultūru audzēšanas attīstību 
noteiks tirgus ekonomika (tā kļūs aktuāla, pieaugot šķeldas cenai). Attiecībā uz priekšlikumu 
vākt un šķeldot grāvmalās augošo biomasu Gints Rožkalns pauž viedokli, ka finansiāli tas 
nebūs ieguvums pašvaldībai. Šāda projekta ieguvums varētu būt racionāla vietējo biomasas 
resursu izmantošana.    
Viens no piedāvātajiem pasākumiem ir novada enerģētikas izglītības un informācijas centra 
izveide. Centra pamata uzdevums būtu konsultatīvo pakalpojumu sniegšana iedzīvotājiem, lai 
veicinātu enerģijas patēriņa samazināšanos un atjaunojamo energoresursu plašāku 
izmantošanu. Centrs darbotos kā pašvaldības aģentūra pirmos 2-3 gadus, vēlāk iespējama 
privāta konsultāciju uzņēmuma izveide, ja pierādās šāda pakalpojuma nepieciešamība. Tiek 
nolemts, ka ir nepieciešams apzināt potenciālos cilvēkus, kas varētu strādāt centrā.  
 
3. Turpm ākās projekta aktivit ātes 
 
Nākamais solis pēc rīcības plāna izveides ir tā apstiprināšana domē, kas ietver sabiedriskās 
apspriešanas pasākumu. Tādēļ tiek nolemts, ka turpmākās projekta aktivitātes būs sekojošas: 
 

2-5/04 Rīcības plāna (RP) gala versijas izsūtīšana domes 
deputātiem 

19/04 
RP prezentācija apvienotajā komiteju sēdē, balsojums 
par RP virzīšanu apstiprināšanai domes sēdē 

26/04 
Domes sēde, balsojums par RP virzīšanu 
sabiedriskajai apspriešanai 

10/05 RP sabiedriskā apspriešana 
17/05 RP apstiprināšana domes sēdē 
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Annex IV – Minutes of meetings in Salacgr īva target region 
(Latvia) - in Latvian 
 

First meeting in Salacgr īva target region 
 
2011.gada 19.apr īlī no plkst.13:00-14:30 
Salacgrīvas novada domē 
Smilšu ielā 9 
Salacgrīvā, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Iespaidi un idejas pēc BioRegions pieredzes apmaiņas brauciena Vācijā, Achental. 
Brauciena novērtējuma anketu aizpildīšana 

2. Iepazīšanās ar rīcības plāna satura melnrakstu. Atbildību sadalīšana 
3. Zaļās enerģijas objektu iekļaušana tūrisma maršrutos 
4. Darba grupas tikšanās plāna apspriešana un uzdevumi nākamajai tikšanās reizei 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Guntis Kārkliņš, Salacgrīvas novada domes galvenais arhitekts 
Juris Zālītis, Salacgrīvas Tūrisma informācijas centra vadītājs 
 
1. Iespaidi un idejas p ēc BioRegions pieredzes apmai ņas brauciena V ācij ā 

Dalībnieki atzina, ka brauciens bija interesants un ir sākuši domāt par Vācijas pieredzes 
pārņemšanu Salacgrīvas novadā, kas jau daļēji notiek saistībā ar „Zaļo deklarāciju”. 
Ilze Dzene informēja par nepieciešamību aizpildīt Vācijas pieredzes apmaiņas brauciena 
novērtējuma anketas. Anketas jāaizpilda un jāatsūta elektroniski uz ilze@ekodoma.lv. 
 
2. Iepazīšanās ar r īcības pl āna satura melnrakstu. Atbild ību sadal īšana 

Ilze Dzene iepazīstināja klātesošos ar BioRegions projekta partnera ENVIROS (Čehija) 
sagatavoto rīcības plāna satura uzmetumu. Tika izteikts priekšlikums pirmajā tikšanās reizē 
izskatīt plāna pirmo daļu – esošās situācijas aprakstu un sadalīt atbildības par plāna atsevišķu 
nodaļu rakstīšanu un informācijas vākšanu. 

Tikšanās dalībnieki diskutēja par esošo datu pieejamību un stratēģijām plāna izstrāde 
nepieciešamo datu vākšanai. Guntis Kārkliņš norādīja, ka Salacgrīvas novadā šobrīd spēkā ir 
vēl esošie teritorijas plānojumi un norādīja uz nepieciešamību veidot kopēju stratēģiju, kas būtu 
arī ekonomiski pamatota. Nesen tika apstiprināta Salacgrīvas novada klimata pārmaiņu 
adaptācijas stratēģija, kurā ir apkopota pamatinformācija par enerģētikas struktūru novadā 
(esošie avoti) un Guntis to atsūtīs, lai izvērtētu, ko no tās var izmantot bioenerģijas rīcības plāna 
rakstīšanai. Šobrīd top arī Salacgrīvas novada attīstības plāns. 

Komentējot situāciju enerģētikas jomā novadā, Guntis Kārkliņš norādīja, ka nav zināmas 
pilnas izmaksas dažādu kurināmā veidu izmantošanai, īpaši, ņemot vērā darbaspēka izmaksas, 
kas šobrīd novadā ir salīdzinoši lētas. Iesaistot 100 latu programmā strādājošos malkas 
izmantošana joprojām ir konkurētspējīga. 

Tika diskutēts par datu pieejamību esošās situācijas definēšanai un atzīts, ka būs grūtības 
ar privātmāju kurināmā patēriņu noteikšanu, jo šādas uzskaites pašvaldībā nav. Bija 



 Regional Networks for the development of a Sustaina ble Market for Bioenergy in Europe  

 

85 
 

priekšlikums iesaistīt skolēnus datu vākšanā, bet tas varētu radīt problēmas ar personu datu 
aizsardzību.  

Ilze Dzene jautāja, vai Salacgrīvā ir līdzīgas problēmas kā Limbažos ar pašvaldībai 
piederošo ceļu grāvmalu tīrīšanu no krūmiem. Guntis Kārkliņš atbildēja, ka Salacgrīvas 
komunālais dienests iespēju robežās veic grāvju attīrīšanu, bet daļu izzāģē privātpersonas, 
šķeldojot krūmus un šķeldu paturot sev. Ir arī šķeldošanas uzņēmumi, kas izņem ciršanas 
atļaujas un tīra arī ceļmalas. SVID analīzē kā vienu no trūkumiem Guntis Kārkliņš rekomendē 
iekļaut salīdzinoši mazo iedzīvotāju skaitu novada teritorijā (zems iedzīvotāju blīvums), kas 
sadārdzina transportēšanas izmaksas biomasas loģistikā. Pagaidām nav skaidras vīzijas par 
biomasas loģistikas centra izveides nepieciešamību Salacgrīvas novadā. 
 
3. Zaļās enerģijas objektu iek ļaušana t ūrisma maršrutos 

Juris Zālītis informēja, ka jau šobrīd ir izveidoti vairāki tūrisma maršruti saistībā ar 
mežsaimniecības un zaļās enerģijas objektiem. Piemēram, tiek piedāvāts apmeklēt privāto 
mežsaimniecību demonstrējuma teritorijas, kurās tiek dots ieskats par ilgtspējīgu mežu 
apsaimniekošanu, kā arī ekskursija pa Zaļo Salacgrīvas novadu, kurā tiek piedāvāts apskatīt 
objektus, kuros veiksmīgi darbojas alternatīvās enerģijas ražošana un izmantošana (jūras, 
zemes siltums, vēja un saules enerģija). 
 
4. Darba grupas tikšan ās pl āna apspriešana un uzdevumi n ākamajai tikšan ās reizei 

Tika konceptuāli nolemts, ka darba grupas tikšanās notiks vismaz reizi mēnesī. Darba 
grupas dalībnieku sastāvs būs atkarīgs no tikšanās reizē apspriežamo jautājumu rakstura. 
Darba grupas ir atvērtas jebkuram interesentam. 

Uzdevumi nākamai tikšanās reizei: 
� Aizpildīt un atsūtīt uz ilze@ekodoma.lv Vācijas brauciena novērtējuma anketu  
� Ekodoma prezentēs galējo rīcības plāna saturu 
� Guntis Kārkliņš atsūtīs Salacgrīvas novada klimata pārmaiņu adaptācijas stratēģiju 
� Ekodoma iepazīsies ar Salacgrīvas TIC piedāvātajiem zaļās enerģijas tūrisma 

maršrutiem 
 
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 31.maijā plkst.13:00 Salacgrīvas novada domē. 
 
 
Protokols nos ūtīts: 

Guntim Kārkliņam, guntis.karklins@salacgriva.lv   
Jurim Zālītim, saltic.juris@salacgriva.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
 
 
Second meeting in Salacgr īva target region 
 
2011.gada 31.maij ā no plkst.13:00-14:30 
Salacgrīvas novada domē 
Smilšu ielā 9 
Salacgrīvā, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Progress rīcības plāna izstrādē 
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2. Plānotā Somijas kolēģu vizīte, lai novērtētu ilgtspējības kritērijus topošam rīcības 
plānam 

3. Plānotā Vācijas kolēģu vizīte (Christian Epp), kas vērtēs bioenerģijas loģistikas centra 
izveides nepieciešamību un iespējas 

4. Informācija par plānoto pieredzes apmaiņas braucienu uz Zviedriju 
5. Informācija par sadarbības iespējām citā Eiropas projektā – UrbanBiogas 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Guntis Kārkliņš, Salacgrīvas novada domes galvenais arhitekts 
Juris Zālītis, Salacgrīvas Tūrisma informācijas centra vadītājs 
 
1. Progress r īcības pl āna izstr ādē 

Ilze Dzene informē, ka rīcības plāna struktūra nav mainījusies no sākotnēji sagatavotā 
rīcības plāna uzmetuma. Ir uzsākta informācijas apkopošana no esošajiem reģiona plānošanas 
dokumentiem.  

Juris Zālītis informē, ka Natura 2000 ietvaros tiek izstrādāts Ziemeļvidzemes piekrastes 
tūrisma apsaimniekošanas plāns. Juris nosūtīs Ilzei plāna kopsavilkuma melnrakstu. Tūrisma 
apsaimniekošanas plānā ir analizētas teritorijas tūrisma attīstības iespējas un meklēti risinājumi 
to izmantošanai un ilgtspējīga tūrisma attīstības problēmu novēršanai. 

Ilze Dzene informē, ka esošajos plānošanas dokumentos trūkst informācijas par 
iedzīvotājiem un apdzīvojuma struktūru novadā. Guntis noskaidros, vai domes Iedzīvotāju 
uzskaites nodaļai ir šāda informācija.  

Pēc iepazīšanās ar esošo informāciju par novada administratīvo struktūru tiek secināts, ka 
to nepieciešams papildināt, iekļaujot informāciju par izpildvaru un pārvaldes struktūru.  

Guntis informē, ka Liepupes pagastam nesen ir izstrādāts teritorijas plānojums, ar kuru 
var iepazīties Salacgrīvas novada mājas lapā: 
http://www.salacgriva.lv/lat/salacgrivas_novads/teritorija/.  

Guntis informē, ka Salacgrīvas novada pašvaldība plāno pieņemt darbā enerģētiķi, kas 
varētu uzraudzīt rīcības plāna īstenošanu. Izskan viedoklis, ka rīcības plānu būtu jāveido kā 
daļu no pašvaldības attīstības plāna. Rīcības plānā iekļautajiem pasākumiem jābūt uz budžetu 
nebalstītiem, jo pašvaldības atbalstu iespējams saņemt vienīgi, ja netiek uzdoti nekādi finansiāli 
pienākumi. Pasākumos jānorāda, kāds pozitīvais ieguvums sagaidāms no to īstenošanas. 
Rīcības plānam būtu jābūt vērstam uz finanšu piesaisti nolūkā samazināt siltumenerģijas cenas. 
Siltumapgāde Salacgrīvā šobrīd notiek dalīti. Patērētājiem, kuriem siltumu piegādā AS „Brīvais 
vilnis”, ir augsts siltumenerģijas tarifs. 

Tiek nolemts, ka Salacgrīvas novada domi vajadzētu iepazīstināt ar projektu BioRegions 
un plānotajām aktivitātēm. Tas notiks domes sēdē 2011.gada 20.jūlijā. Guntis informēs 
Salacgrīvas novada domes priekšsēdētāju Dagni Straubergu par plānoto prezentāciju. 

Izskan ideja, ka projektā kā vienu no ieinteresētajām pusēm varētu uzaicināt granulu katlu 
ražotāju SIA „Grandeg”. 
 
2. Plānot ā Somijas kol ēģu viz īte, lai nov ērtētu ilgtsp ējības krit ērijus topošajam r īcības 

plānam 

Ilze informē, ka tiek plānota Somijas kolēģu vizīte Salacgrīvas novadā, lai novērtētu 
topošā rīcības plāna ilgtspējības kritērijus. Eija Alakangas (VTT, Somija) ir piedāvājusi divus 
iespējamos vizītes datumus (22.-23/08/2011 un 29.-30./08/2011). Tikšanās laikā Limbažu 
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novada domē tika nolemts, ka vizīte notiks 2011.gada 22.-23.augustā. Guntis šajā laikā, 
iespējams, būs atvaļinājumā, bet varēs piedalīties vizītē. 
 
3. Plānot ā Vācijas kol ēģu viz īte (Christian Epp), kas v ērtēs bioener ģijas lo ģistikas centra 

izveides nepieciešam ību un iesp ējas 

Ilze informē, ka tiek plānota arī Vācijas kolēģu vizīte, kuras laikā tiks vērtēta bioenerģijas 
loģistikas centra izveides nepieciešamība un iespējas. Christian Epp ir nosūtījis SIA „Ekodoma” 
vadlīnijas biomasas loģistikas centra izveides novērtējumam reģionā. Ir nepieciešams apkopot 
vadlīnijās prasīto informāciju (lielākoties nāks no rīcības plāna) un pirmos darba rezultātus 
nosūtīt Christian Epp (vēlams līdz jūlija vidum), kurš sniegs savu viedokli par bioenerģijas 
loģistikas centra izveides plusiem un mīnusiem, izveides nepieciešamību. 

Plānotā Christian Epp vizīte varētu notikt 2011.gada augustā vai septembrī. Vizītes laikā 
būtu jāpieņem lēmums par to, vai tiks veidots loģistikas centrs. 

 
4. Inform ācija par pl ānoto pieredzes apmai ņas braucienu uz Zviedriju 

Ilze informē, ka 2011.gadā septembrī tiek plānots pieredzes apmaiņas brauciens uz 
Zviedrijas pilsētu Jönköping. Zviedrijas partneri ir piedāvājuši iespējamos apskates objektus. 
Guntis izrāda interesi par iespēju apmeklēt pasīvo māju ciematu. 

Diskusijas dalībnieki piekrīt Limbažu kolēģu ierosinājumam, ka Latvijas delegācija varētu 
braukt ar mazas ietilpības autobusu (8+1 vieta). SIA „Ekodoma” apņemas veikt brauciena 
izmaksu aprēķinu. 
 
5. Inform ācija par sadarb ības iesp ējām projekt ā UrbanBiogas 

Ilze informē, ka SIA „Ekodoma” un SIA „ZAAO” ir iesaistījušies projektā UrbanBiogas, kura 
mērķis ir izveidot organisko atkritumu vākšanas un pārstrādes sistēmu Valmierā un tuvākajā 
apkārtnē. Iespējams, kādas no projekta UrbanBiogas aktivitātēm var sasaistīt ar BioRegions 
aktivitātēm. Salacgrīvas pārstāvji piekrīt, ka UrbanBiogas projekta ideja ir laba, bet grūti 
īstenojama. Viņi piekrīt idejai, ka atsevišķas aktivitātes abos projektos var tikt apvienotas. 

Ilze uzdod jautājumu par lielākajiem pārtikas ražotājiem Salacgrīvā. Vieni no lielākajiem 
uzņēmumiem ir AS „Brīvais vilnis” un lielveikalu ķēde „Maxima”. Nav informācijas par to, kur 
„Brīvais vilnis” utilizē zivju atlikumus, bet „Maxima” – pārtiku ar beigušos derīguma termiņu. 
 
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 21.jūnijā plkst.13:00 Salacgrīvas novada domē. 
 
Protokols nos ūtīts: 

Guntim Kārkliņam, guntis.karklins@salacgriva.lv   
Jurim Zālītim, saltic.juris@salacgriva.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
Aigai Barisai, aiga@ekodoma.lv 

 
 

Third meeting in Salacgr īva target region 
 
2011.gada 21.jūnij ā no plkst.13:00-14:00 
Salacgrīvas novada domē 
Smilšu ielā 9 
Salacgrīvā, Latvijā 
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Dienask ārt ība 

1. Progress rīcības plāna izstrādē.  
2. Progress biomasas loģistikas centra idejas izstrādē. 
3. Projekta prezentācija 21.jūlija domes apvienoto komiteju sēdē. 
4. Pasākumi plašākas sabiedrības iesaistīšanai plāna izstrādē un komentēšanā. 
5. Zviedrijas brauciena organizēšana un iespējamie dalībnieki. 

 
Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Guntis Kārkliņš, Salacgrīvas novada domes galvenais arhitekts 
Juris Zālītis, Salacgrīvas Tūrisma informācijas centra vadītājs 
 
1. Progress r īcības pl āna izstr ādē 

Ilze Dzene informē, ka no pieejamajiem datu avotiem (datu bāze „Gaiss-2”, CSB, Valsts 
meža dienests, Lauku atbalsta dienests, Iepirkumu uzraudzības birojs) tiek vākta un apkopota 
informācija par esošajiem bioenerģijas patērētājiem Salacgrīvas novadā. Informācija ir pieejama 
par valsts iestādēm un ražošanas uzņēmumiem, kam saskaņā ar likumdošanas prasībām 
sadedzināšanas iekārtu ekspluatācijai ir nepieciešama piesārņojošās darbības atļauja. 
Informācija nav pieejama par kurināmā patēriņu Salacgrīvas novada mājsaimniecībās. Lai 
aprēķinātu mājsaimniecību kurināmā patēriņu, tiek plānots izmantot datus par vidējo kurināmā 
patēriņu mājsaimniecībās Latvijā. Aprēķinam ir nepieciešama informācija par to mājsaimniecību 
skaitu Salacgrīvas novadā, kas nav pievienotas centralizētajai siltumapgādei. Guntis informē, ka 
nav pieejama informācija par mājsaimniecību skaitu Salacgrīvas novadā. Izmantojot Guntim 
pieejamās aeorofoto kartes, tiek saskaitīts, ka Salacgrīvas novadā ir 57 daudzdzīvokļu (vismaz 
divi stāvi) mājas: 

Mērniekos – 2 
Kuivižos – 3 
Ainažos – 7 
Salacgrīvā – 18 
Korģenē – 5 
Veselavā – 5 
Svētciemā – 5 
Tūjā – 5 
Liepupē – 7 

 
Ilze informē klātesošos par Vācijas kolēģa (Bernard Schauberger) vizīti, kas plānota 9.-

10/08/2011. Juris piekrīt šim datumam. Guntim šajā laikā visdrīzāk būs atvaļinājums.   
 
2. Projekta prezent ācija 21.j ūlija domes apvienoto komiteju s ēdē 

Guntis un Juris informē, ka domes sēžu plāns tiks izziņots jūnija beigās vai jūlija sākumā. 
Pašreiz plānots, ka sēde notiks 20/07/2011 plkst.15:00. Guntis informēs Salacgrīvas novada 
domes priekšsēdētāju Dagni Straubergu par plānoto prezentāciju. 

Guntis iesaka, ka prezentācijai vajadzētu būt konkrētai, kodolīgai un atraktīvai, lai 
piesaistītu deputātu uzmanību. 

Ilze plāno prezentācijā iekļaut sekojošus punktus: 
� Pamatinformācija par „BioRegions” projektu; 
� Informācija par to, ka aktivitātes tiek finansētas no projekta budžeta; 
� Salacgrīvas novada biomasas rīcības plāna izveide; 
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� Plānotās aktivitātes saistībā ar tūrismu Salacgrīvas novadā. 
SIA „Ekodoma” sagatavos izdales materiālu sēdes dalībniekiem uz iepriekšējo nedēļu 

(11.-14/07).  
 
3. Pasākumi plaš ākas sabiedr ības iesaist īšanai pl āna izstr ādē un koment ēšanā 

Tiek nolemts informāciju par projektu „BioRegions” raksta veidā publicēt Salacgrīvas 
novada ziņās, kas iznāk vienu reizi mēnesī, un Salacgrīvas novada interneta mājas lapā. 
Kontaktpersona ir Ilga Tiesnese.  

Attiecībā uz projekta darba grupas paplašināšanu tiek ierosināts uz sanāksmēm uzaicināt 
jaunos bioenerģijas projektu attīstītājus no Limbažiem („Grow Energy” (Informācija par biogāzes 
ražotni pieejama:  
http://la.lv/index.php?option=com_content&view=article&id=318619:trs-labas-lietas-
limbaos&Itemid=105)), Ainažiem („WTB Latvija”), kā arī AS „Brīvais Vilnis” un SIA „Grandeg”. 
 
4. Zviedrijas brauciena organiz ēšana un iesp ējamie dal ībnieki 

Ilze informē, ka SIA „Ekodoma” veic cenu izpēti dažādām alternatīvām. Nepieciešams 
nolemt, kas būs cilvēki, kas piedalīsies Zviedrijas braucienā.  
 
Nākošā tikšanās 2011.gada 20.jūnijā plkst.14:00 Salacgrīvas novada domē. Prezentācija 
domes sēdē 2011.gada 20.jūlijā plkst.15:00. 
 
Kontaktpersonas: 
SIA „Kubikmetrs” (biomasas pārstrādātājs) 
Edmunds Birkenbergs (viesu māja „Kraukļi”, piedāvā ekskursijas pa mežu) 
Andris Lubiņš („Grandeg”) 
Aivars Ilgavīzis – Liepupe 
Aivars Kotāns – Salacgrīvas pašvaldības komunālo pakalpojumu aģentūra (informācija par katlu 
mājām) 
Gatis Preimanis („Grow Energy”).  
 
Protokols nos ūtīts: 

Guntim Kārkliņam, guntis.karklins@salacgriva.lv   
Jurim Zālītim, saltic.juris@salacgriva.lv  
Ilzei Dzenei, ilze@ekodoma.lv  
Aigai Barisai, aiga@ekodoma.lv 

 
 

Sustainability criteria visit in Salacgr īva target region 
 

2011.gada 23.august ā no plkst.10:00-12:00 
Salacgrīvas novada domē 
Smilšu ielā 9 
Salacgrīvā, Latvijā 
 
Dienask ārt ība 

1. Iepazīšanās ar viesiem  
2. Informācijas apmaiņa par Somijas un Salacgrīvas novada pieredzi vietējā biomasas 

tirgus attīstībā 
3. Diskusija par biomasas kvalitātes un ilgtspējības jautājumiem Salacgrīvas novadā 
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Dalībnieki 

Ilze Dzene, BioRegions projekta vadītāja, SIA „Ekodoma” 
Aiga Barisa, BioRegions projekta asistente, SIA „Ekodoma” 
Guntis Kārkliņš, Salacgrīvas pašvaldības galvenais arhitekts 
Eija Alakangas, VTT (Somija) 
Lauri Kujanpaa, VTT (Somija) 
 
1. Iepazīšanās ar viesiem  

Eija Alakangas un Lauri Kujanpaa pārstāv Somijas Tehniskās izpētes centru VTT un 
projektā BioRegions atbild par biomasas ražošanas un izmantošanas kvalitātes un ilgtspējības 
kritēriju novērtējumu mērķa reģionā.  

VTT Somijas Tehniskās izpētes centrs ir lielākā multi-tehnoloģisko pētījumu organizācija 
Ziemeļeiropā. VTT ir dibināts 1944.gadā. Galvenais VTT bioenerģijas pētījumu mērķis ir 
samazināt siltumnīcefekta gāzu emisijas, kas saistītas ar elektroenerģijas ražošanu, radot 
priekšnoteikumus palielinātai biomasas kurināmo izmantošanai dažādiem mērķiem un dažādos 
apmēros. 
 
2. Inform ācijas apmai ņa par Somijas un Salacgr īvas novada pieredzi viet ējā biomasas 

tirgus att īst ībā 

Eija Alakangas iepazīstina ar Somijas pieredzi bioenerģijas ražošanā un izmantošanā. 
Šobrīd Somijā ir izveidojušās daudz bioenerģijas staciju, kas novedis pie lielas konkurences par 
izejvielām.  

Guntis Kārkliņš pastāsta par esošo biomasas izmantošanu Salacgrīvas pašvaldībā. Viņš 
stāsta, ka pašvaldība domā par katlu māju rekonstrukciju nākotnē. Kā viena no problēmām tiek 
minēta ēku un siltumapgādes sistēmu elementu zemā energoefektivitāte. Pašvaldība plāno 
pieņemt darbā enerģētiķi, kura viens no uzdevumiem būtu veikt dažādu alternatīvu ekonomisko 
novērtējumu.   

Reģiona attīstība kurināmā izvēles jautājumā nākotnē tiek saistīta vienīgi ar biomasu, jo 
gāzes izmantošana netiek plānota. Jau šobrīd vērojama situācija, ka ražošanas uzņēmumi 
pāriet no fosilā kurināmā izmantošanas uz koksnes šķeldu.  

 
3. Diskusija par biomasas kvalit ātes un ilgtsp ējības jaut ājumiem Salacgr īvas novad ā 

Diskutējot par biomasas kvalitātes un ilgtspējības jautājumiem Limbažu reģionā tika 
apskatīti gan ekonomiskie, gan sociālie un vides ieguvumi un ierobežojumi, kas saistās ar 
bioenerģijas ražošanu un izmantošanu reģionā.   

Mežu apsaimniekošana reģionā notiek saskaņā ar mežu apsaimniekošanas plāniem. 
Mežu apsaimniekošanas politika novadā lielā mērā ir atkarīga no valsts nostādnēm. 
Mežsaimniecība kopā ar pārtikas rūpniecību un ostu saimniecību ir reģiona stiprās puses, ar 
kuru attīstību galvenokārt saistās visa reģiona attīstība. Kā viens no ierobežojošiem faktoriem 
novada attīstībā tiek minēta valsts politika zemes izmantošanas jautājumā.  

Salacgrīvas novads ir pieņēmis Klimata pārmaiņu adaptācijas stratēģiju, kurā definēti 
vispārīgi klimata pārmaiņu samazināšanas mērķi. Viens no tiem ir plašāka atjaunojamo 
energoresursu izmantošana. Tomēr atjaunojamo energoresursu projektu īstenošana reģionā 
atkarīga no iespējām piesaistīt Eiropas fondu līdzfinansējumu.  
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Annex V – Minutes of meetings in the Trièves Target Region (France) – 

in French 

 
All French documents (including minutes of meetings) are given on the pages below. 
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All Bulgarian documents added at the end of the report (delivered as pdf documents) 
































































































